
duben 2025

Kolik je v březnu mlh, tolik je v květnu mrazů. 

První bouřky se dostavují na křídlech jiřiček. 

Jaro všem otec i máti, hladí a káže pracovati. 

Bouřky v dubnu zvěstují mokré léto. 

Květen vodu nosí, červen louky kosí.
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MŠ - Kino MŠ - Sledujeme divadlo

MŠ - Maškarní karneval v Koťátkách MŠ - Maškarní karneval v Motýlcích

ZŠ - Druháci při vyučování v maskách ZŠ - Lyžařský kurz v Němčičkách

ZŠ - Páťáci na návštěvě v ZŠ Kobylí ZŠ - Příprava vaflí - 2. a 5. ročník
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Úvodní slovo starosty

Vážení Vrbečáci, vážení přátelé Vrbice, 
jakási podivná forma zimy je za námi  
a většina z nás prožívá období půstu  

a Velikonoc po svém – někomu dělá radost 
probouzející se zahrádka a příroda, vinaři pilně 
dokončují řez a práce s tím spojené, někdo si  
na půst stanovil osobní cíle, někdo v tomto období 
tzv. zajíždí na hlubinu.  

Já jsem kdysi míval ve zvyku v úvodníku psát,  
co se kde buduje, kde se uklízí, kde se neuklízí,  
kdo mě štve, koho zase štvu já, ale s přibývajícími 
léty vidím na vesnickém životě to podstatné někde 
úplně jinde – a sice v komunitách, společenstvích, 
při kulturních, zábavných, sportovních  
nebo vědomostních aktivitách. Pravda – viděl jsem 

to jako podstatné vždycky, ale čím dál tím víc mi 
to připadá podstatnější.  

Ano budování, investice a dělání prozíravých věci 
pro další pokolení jsou samozřejmě důležité – 
většina věcí a investic jde naštěstí vidět. A ti, kteří 
jsou neustále nespokojení, že se něco „teď“ 
neopraví „u našího“, nebo „moje“,  
nebo „u mojího“, ti budou vždycky.  

Když vidím plán spolkových, společenských, 
kulturních nebo sportovních aktivit na tento rok, 
mám velkou radost. Moc si vážím práce těch, kteří 
za těmito akcemi stojí. Pojďme si je společně užít. 
Přeji Vám požehnané Velikonoce.  

Tomáš Bílek, Váš starosta

Karel Satoria na Vrbici
„Nechtěj od Boha méně, než Ti chce dát!“ – těmito slovy 
papeže Benedikta XVI. začal kněz Karel Satoria obě 
duchovní obnovy na téma jubilejního roku Naděje – a to  
v pátek 28.3. a v sobotu 29.3.  

Setkání s Karlem Satoriou jsou pro hodně Vrbečáků velmi 
obohacující – ať už se jedná o mše, kázání, duchovní 
obnovu, nebo přátelské popovídání s ním.  

Děkuji všem, kteří se podíleli na přípravách a umožnili 
tímto další duševní zklidnění, setkání a zamyšlení  
před Velikonocemi.  

Tomáš Bílek, Váš starosta

Po stopách Santiniho....
Již delší dobu jsme plánovali naučně-duchovní 
pouť. Původně bylo v plánu navštívit kostely 
moderní architektury – Lesná, Senetářov apod., 
ale ruku na srdce, zase až tak moc obdivovatelů, 
kteří by celý den věnovali tomuto tématu, bychom 
asi dohromady nedali. Asi každý jihomoravský 
křesťan zná Křtiny nebo Rajhard a určitě alespoň 
zaslechl některé ze jmen Jana Blažeje Santiniho-
Aichela. 

Máme velké štěstí, že velká líheň jeho staveb je 
skoro za rohem – u sousedů na Vysočině. A už byly 
trasa a téma naši pouti jasné – Po stopách 
Santiniho a to konkrétně v Obyčtově, na Zelené 
hoře v bazilice, ve Žďáře nad Sázavou, ve Zvoli  
a nakonec v Bobrové. Je až neuvěřitelné, kolik 
toho tady tento úžasný architekt zanechal a stihl 
za 46 let svého života.  
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Sešlo se nás téměř padesát – věkově od mladých, 
přes zkušené až po ty, co už ví… To je první plus – 
krásně si to sedlo. Druhé plus – úžasné stavby, 
úžasní průvodci – jedna stavba hezčí jak druhá, 
každá nějak zajímavá, průvodci od faráře  
přes kostelníka až po zapálené farníky. Třetí plus – 
krásná mše vedená otcem Tomášem v bazilice – 
jen těch 5°C bylo  
pro Vrbečáky trochu málo. Holt studený odchov se  
u nás nekoná. Čtvrté plus – výborná svíčková – 
skoro jako bych ji vařil já. 

Takže co dodat? Určitě připravíme napřesrok něco 
podobného – tématy se to jen hemží – třeba 
dřevěné kostelíky, nebo Po stopách Santiniho 2, 
nebo… Nechme se překvapit a těšme se! 

Všem, co se podíleli na přípravě, srdečné Pánbůh 
zaplať.  

Tomáš Bílek, Váš starosta

Zvon dobré naděje pro kapli sv. Anny
První červnový víkend bude pro Vrbici velmi 
kulturně, společensky a duchovně nabitý. V sobotu 
7.6. se na sóle uskuteční tradiční Vrbecká dědina 
aneb setkání mužáckých sborů v hodové búdě – 
vězte, že letošní ročník je jubilejní dvacátý.  

Jubilejní rok vyhlásil také papež František a právě 
v letošním roce vyšlo pořadí na organizaci 
společného farního dne farností Kobylí, Bořetice  
a Vrbice právě na Vrbici. Mše, dobroty, aktivity  
i kultura budou opravdu pestré, navíc je to ideální 
příležitost oslavit s drobným zpožděním životní 

jubileum otce Tomáše. Poznačte si do svých diářů 
– neděle 8.6.2025.  

Možná jste si všimli, že vrbecká kaple sv. Anny má 
zvoničku, ale ani pamětníci mi nepotvrdili, že by  
v ní někdy byl zvon. Vysoké učení technické, 
Fakulta strojního inženýrství, Ústav strojírenské 
technologie má svou katedru slévárenství a v ní 
technika, neskutečného nadšence Ondru Štočka. 
Slovo dalo slovo a plánujeme odlití malého  
asi tříkilového zvonu přímo před těmi, kterým 
bude v budoucnu dělat radost, tzn. přímo v areálu  
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za kulturním domem. Jubilejní rok je rokem 
naděje – bude to tedy zvon dobré naděje věnovaný 
právě svaté Anně.  

Na závěr slova Ondry Štočka: „Zvon, to je pro mne 
specifický odlitek. Má mnoho symbolických 
významů a je to i posvátná záležitost. Pro mě je 
zvon odlitek, který značí, že je doba blahobytu  
a míru, v takové době se lijí zvony. A ve chvíli,  
kdy je špatně a jsou války, tak se lijí děla. Často 
právě ze zvonů…“ Tož doufejme, že se už nikdy 
zvony v našich kostelích a kaplích nebudou 
rekvírovat.  

Moc se na Vás těšíme.  
Tomáš Bílek, Váš starosta Lití zvonu v Ořechově – VUT Brno

Přijelo k nám…divadlo!
…a ne jedno, hned dvě. Divadlo má lidi tu pobavit, 
tu probudit k zamyšlení, tu inspirovat. Ideální 
příležitost, když se ještě venku nedá nic moc dělat. 
Tentokrát jsme vsadili na dva známé ochotnické 
soubory na opravdu velmi vysoké úrovni.  

První hra v podání malého souboru Ha Šnajim – 
hra Lionela Goldsteina Pan Halpern a pan Johnson 
v podání dvou herců amatérů – neurologa Tomáše 
Odvářky a opraváře kotlů Jana Siebera. Hru jsem 
původně viděl asi před rokem – a mohu říci, že se 
po roce pánové opravdu rozjeli. Cituji ironický 
černý humor jednoho Vrbečáka: „Začalo to dobře, 
sešli se nad hrobem manželky ☺“. Samozřejmě, 
divadelní hra měla trochu vážnější tón, ale  
i na smích došlo. Oba pánové mají v repertoáru 
ještě jednu židovskou hru, a sice Návštěvy u pana 
Greena autora Jeffa Barona. Co říkáte, dali byste si 
nášup?  

Existují jenom dva typy lidí – ti, co cimrmanovský 
humor bezmezně milují a libují si v citacích  
a dalších typických specifikách. No a ti druzí 
prostě krčí rameny, neboť to není zrovna šálek 
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jejich kávy.  Naštěstí se jeden nedělní podvečer sešel 
téměř plný sál těch z první skupiny. Hra Lijavec 
z Divadla Járy Cimrmana v podání příznivců Járy 
Cimrmana z Dolních Bojanovic Josefa Doležala, 
Lukáše Salajky, Karla Krátkého, Petra Herky a Aleše 
Esterky přítomné nadchla. Také oni mají v plánu 
nastudovat napřesrok další kousek – poprosili jsme 
je, ať s námi rozhodně počítají.  

Já osobně jsem moc rád za hojnou účast a za to,  
že jste odcházeli v obou případech dobře naladěni. 

Tomáš Bílek, Váš starosta

Fašanku, fašanku, už je ťa namále…

Fašanky, Ostatky, Masopust – říkejme tomu, 
jak chceme. A prý to na Vrbici nebyla tradice! 
Ale už je, a jaká!  

Letos potřetí se dopředu scházeli nadšenci  
pod vedením Lenky a Michala Janoškových  
a Renaty Horákové k nácviku tradičního 
podšablového tanca. U té příležitosti proběhlo 
několik desetiminutových zkoušek fenomenální 
vrbecké kutálky – ale zase jsme to nechtěli 

přehánět. Zábavné jsou také přípravy – 
dohadování zastávek, uzení špeku, vymýšlení 
masek, shánění tomboly, motání losů, pečení 
hafhaf lineckých sól, oprášení Janoškovic búdy, 
kontrola, jestli na márách nezůstal nějaký 
nebožtík, a spousta dalšího. Až potom se může 
vyrazit a završit povánoční veselí a nachystat se 
na období půstu. Tentokrát byl podšablový tanec 
obzvlášť vyvedený – už sa to v kole pořádně 
zažlutilo! 

Ti, kdo byli, ví, ti, kdo nebyli, mohou se zúčastnit 
třeba za rok – konkrétně 14. února 2026. Vážení, 
to bude aj Valentýn – důvod pro dvojnásobné 

rošambo a i když ty americké svátky nemusíte, 
přesto možete říct té Vaši, že ju máte rad. 

Otázka na závěr – jestli někdo chcete, aby příští 
rok byla jedna ze čtyř zastávek u Vás, dejte vědět.  

Všem aktivně zúčastněným a organizačně 
všehoschopným děkujeme za přípravu. 

Tomáš Bílek a Markéta Veverková
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Natálka ve Ždánicích
O Natálce jste již ve zpravodaji četli. V tomto 
velikonočním čísle se opět o vrbecké zpěvulce 
dozvíte, jak Natálka reprezentuje Vrbici. 

Zúčastnila se 23. března ve Ždánicích zpěvácké 
soutěže Zpěváček Hanáckého Slovácka 2025. Byla 
zařazena do III. kategorie dětí ve věku 10 – 15 let. 
V této kategorii zpívají zpěváčci jednu lidovou 
píseň sami bez doprovodu a druhou píseň  
v doprovodu cimbálové muziky. Porota zde 
hodnotila výběr písní, intonaci, frázování, 
výslovnost, přirozenost projevu, tenzi hlasu  
i kontakt s cimbálkou. Jednou z podmínek je také 
vystoupit v lidovém kroji své vesnice. Tentokrát 
byla zpěvácká úroveň dětí velmi vyrovnaná, a když 
si k tomu představíte plný sál diváků, je to 
obdivuhodný výkon zazpívat se všemi požadavky 
poroty. K tomu se přirozeně přidá i tréma. Natálka 
se mi po soutěži přiznala, jak tu svou 
překonala. ,,Točila jsem se v zákulisí, abych to 
čekání a strach překonala. A když jsem přišla  
na řadu, trému jsem neměla.´´ Natálka se totiž  
v kroji ráda točí. Zazpívala krásně a s radostí. Byla 
vybraná mezi 4 nejlepší zpěváky Hanáckého 
Slovácka, kteří postupují do dalšího postupového 
kola. Pojede tedy bojovat po Velikonocích  
do Veselí nad Moravou.  

Chci poděkovat její rodině, která ji ve zpěvu 
podporuje. A Natálce držme pěsti, ať se jí daří  
a má radost ze zpívání. 

Mgr. Markéta Veverková, místostarostka

Připravujeme 
nový web  
a sociální 

sítě…
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Rallye Dakar – Saudi Arabia 2025 
Víte, že Vrbice měla na něm své želízko v ohni?

Vrbečák Nikolas Machovský po škole získával praxi 
v Ivecu v Agrotecu, kde se postupně vypracoval  
na kvalitního motoráře. Zde získal možnost 
připravit motor do „Bohouše“ – což je závodní 
kamion dvojnásobného vítěze rallye v kategorii 
kamionů Martina Macíka.  

Martin Macík Nikolase oslovil 
pro spolupráci v jeho firmě, kde 
po skvělých zkušenostech dostal 
možnost zúčastnit se jako 
technik samotné rallye. Využili 
jsme možnosti s Nikolasem 
udělat krátký rozhovor – nejen  
o rallye, ale také o autech, 
motorkách a jeho vizích a snech. 
Předem zdůrazňujeme,  
že Nikolasovi je 19 let.   

Jak náročné jsou přípravy 
samotného závodního 
kamionu na rallye?  
Náročné jsou zejména časově – 
prostě se nestíhá. Na všechny 
části konstrukce kamionu jsou 
pravidla a ty je potřeba 
dodržet. Stavba jako taková 
trvá asi půl roku, nicméně 
tomu předchází spousta 
příprav, zkušeností z minulých let apod.  

Jaký je den mechanika na takové rallye? 
Vyspí se vůbec?  
Vyspí se opravdu jen trochu – někdy vůbec, 
někdy 4 hodiny. Pokud člověk neřídí, dá se něco 
naspat při přesunu. Stává se, že po práci jdete  
na snídani. Když závodník jede etapu, my se 
balíme a přesouváme se do dalšího bivaku.  
Po dojetí etapy nastává další šichta  - všechno 
znovu. Tento rok bylo 14 etap, 2 byly maratónské 
dvoudenní. To jen tak pro představu.  

Jak se celý tým přesouvá?  
Tým má 3 dílenské kamiony s náhradními díly, 
při týmu jedou také média a karavany  

pro závodníky. Tým spí v bydlíku, nebo na střeše 
ve stanu. Spíše tedy nespí. Samotný přesun je 500 
až 900 km, trvá asi 12 hodin.   

Přesun probíhá tak, že závodník přejíždí na start, 
my balíme a okamžitě vyrážíme tak, aby byl další 
bivak rozdělán při příjezdu závodníka.  

Co silnice v Saudské 
Arábii?  
80% bylo ucházející, 
zbytek připomínal polní 
cestu.  

Měl jsi možnost v rámci 
závodů se podívat  
i po Saudské Arábii?  
Vůbec na to nebyl čas, 
pouze to, co šlo vidět  
z okýnka, když jsme 
přejížděli.  

Jak závažné opravy  
a zásahy se dělají  
na autě v průběhu 
závodu?  
Je k dispozici servisní 

seznam nebo plán, který vychází ze zkušenosti 
životnosti dílu při závodním nasazení. Navíc se 
auto pořádně zkontroluje  
a mění se, co se zničilo. Jeden vlek je  
s pneumatikami (jsou ještě na střeše), každý den 
se tedy mění. Další vleky zahrnují tlumiče, 
kardany, převodovky apod. Motor se nemění – ten 
je jenom jeden v autě. 

Co emoce? Prožívá i mechanik podobný 
adrenalin jako jezdec nebo navigátor?  
Já jsem to tak neprožíval, spíše je stresující pocit 
zodpovědnosti a časový pres.  

A emoce po vítězství?  
Jednoznačně nadšení.  
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Kolik láhví šampaňského se vypilo?  
Tak na to byl čas, až jsme dojeli na dílnu. 

Jak dlouho trvá samotná rallye od odletu  
do příletu?  
Je to celkem 21 dní, z toho je 17 dní ostrý závod. 
Odlétá se 29. prosince. Takže Vánoce jsou hlavně  
o přípravách.  

Jak se tým stravuje?  
Pořadatel má na místě zařízený catering. Člověk si 
může vybrat, co chce, většinou je to rýže skoro  
ke všemu a snídaňové menu jsou hlavně vajíčka – 
od té doby jsem nejedl vajíčka.  

A co za rok?  
Mám jet zas, Martin Macík říká, že počítá se mnou.  

Když budu chtít opravit motorku, kde Tě 
najdu?  
V mé dílně v Hodoníně na Velkomoravské ulici  
v areálu MASOŠ (u Tirexu) se specializuji zejména 
na opravu motorek a čtyřkolek. Na nich dělám 
úplně všechno – od motorů, přes podvozky  
po přípravy na sezónu, 
včetně pneuservisu. 
Když je prostor, dělám 
i auta.  Kontakt na 
mne najdete na nově 
vznikajících stránkách 
www.automotoservis-
nykom.cz. Podstatné  
je zavolat a domluvit 
se.  

Těšíme se na další rozhovor plný novinek zase  
za rok. Děkujeme.  

Tomás Bílek a Markéta Veverková
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Osobností Moravy 2024 je Tom Kočko

Se svolením autora Vladimíra Klepáče z deníku 
Právo, dovolujeme si ocitovat jeho článek. Osobností 
Moravy 2024 je Vrbečák Tom Kočko! Gratulujeme! 

Hudebník Tom Kočko, který se ve své tvorbě 
inspiruje moravským folklórem a taky tradicemi 
Slovanů, se stal Osobností Moravy 2024. 

V této známé internetové anketě získal většinu 
hlasů. Na ocenění za šíření povědomí o Moravě, 
její historii a tradicích bylo navrženo celkem pět 
kandidátů. V minulosti cenu získali například 
primáš Hradišťanu Jura Pavlica, mistři světa v 
kolové, bratři Jindřich a Jan Pospíšilové nebo 
amatérský meteorolog Michal Viktorín. 

Od muzikálů až k Perunovi 
„Se svou hudbou, inspirovanou moravskou 
kulturou, objíždí Tom Kočko v doprovodu 
orchestru celou Evropu. Je to umělec s velkým 
moravským srdcem, což se prolíná v celé jeho 
tvorbě.“ řekl Právu za pořadatele ankety Stanislav 
Blažek ze sdružení Moravská národní obec.  

Připomněl, že Kočko je se svým orchestrem 
držitelem dvou cen Anděl za album roku. Z dlouhé 
řady CD (Velesu, Hodovnice, Godula, Do tanca!), 
která vydali, například album Poplór slavilo velký 
úspěch v prestižní TOP 20 European World Music 
Charts. Kočko se také výrazně prosadil jako 
muzikálový herec a režisér (Jesus Christ Superstar, 
Hair, West-Side Story, Babylon, Legenda).  
Na operní scéně má na svém kontě například režii 
představení Lazebník sevillský.  

 „Výsledek ankety mě velmi potěšil! Je příjemné 
vědět, že to, co dělám, vzbuzuje sympatie.“ řekl 
Právu Kočko. Na jaro připravuje s kapelou 

koncerty v moravských klubech. Zároveň pracují 
na novém albu Perperuna. Pojmenováno bude  
po dávném rituálu, prosbě boha Peruna o déšť. 
Album bude věnováno tomuto staroslovanskému 
bohu. S jeho vydáním mohou pomoci i fanoušci,  
a to finančním příspěvkem na internetových 
stránkách donio.cz 

 Kočko získal v anketě bezmála 5 000 ze zhruba  
12 500 hlasů. Druhé místo obsadil farmář Jura 
Svatopluk Novotný z Vyškovska.  Loni od dubna 
do května zdolal pěšky a zcela sám za 41 dní 
neuvěřitelnou 1 600 kilometrů dlouhou trasu  
z Istanbulu, někdejší Konstantinopole, ve stopách 
sv. Cyrila a Metoděje až na Moravu. Věrozvěsty, 
které chtěl takto uctít, připomíná na svých 
přednáškách. 

 Na třetí příčce skončil v anketě slavný skokan  
na lyžích Jiří Parma. 

Dělají Moravě dobré jméno 
Cílem ankety není jen vybrat osobnosti, které 
dělají Moravě dobré jméno tím, že připomínají její 
historii a tradice, šíří její kulturu a nezapomínají 
na své kořeny, ale také inspirují ostatní. Proto 
patří z minulých ročníků mezi oceněné například 
botanik Radim Slabý, který skládku přeměnil  
na arboretum Makču Pikču, nebo třeba mladý 
amatérský meteorolog Michal Viktorín. Jeho 
stránku Počasí online Morava sleduje  
na facebooku už bezmála  sto tisíc lidí.  

Anketu pořádá již od roku 2016 sdružení Moravská 
národní obec. Vítěz získává sošku moravské orlice 
a pamětní plaketu. Ocenění se předává na Dnech 
za Moravu. 



          VRBECKÝ ZPRAVODAJ duben 2025    ...................

11

Bílá prodloužená dojala přítomné
Prodloužená v bílém je pro rodiče symbolickým 
okénkem do světa vzpomínek na mládí. Pro mladé 
tanečníky je naopak nahlédnutím do světa 
dospělosti. Žáci se promění v šarmantní 
gentlemany, obdarují své půvabné mladé dámy 
květinou, aby pak společně zahájili slavnostní 
večer polonézou. Slavnostní bílá prodloužená je 
nejoblíbenější akcí v rámci celých tanečních, 
kterou si zkrátka všichni užijí. 

Na naší prodloužené žáků 8. a 9. tříd ZŠ Kobylí 
nechyběli rodiče, prarodiče, sourozenci, učitelský 
sbor a další hosté, kteří byli aktivními účastníky 
na tanečním parketu, nikoliv jen pasivními diváky. 

Program večera probíhal v režii samotných 
tanečníků, sami se na chvíli stali porotci a zvolili 
ze svého středu nejoblíbenější tanečnici  
a nejoblíbenějšího tanečníka večera. Vítězové byli 
dekorováni medailí a obdarováni sladkou 
odměnou. 

První prodloužená v režii Tanečního studia 
Morava Václava Kosmáka byla skutečně 
nezapomenutelným zážitkem. 

Šárka Kubíková
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• 4 větší brambory uvařené ve slupce den 
předem (cca 700g) 

• 1 kostka droždí (42g) 

• 250 ml vlažného mléka 

• 2 rovné lžíce krupicového cukru 

• 1 vejce 

• 1/4 káv. lžičky soli 

• 500-550 g polohrubé mouky 

• hrubá krupice 

• rozpuštěné sádlo 

• mák smíchaný s cukrem

Oloupané brambory nastrouháme na jemném 
struhadle do mísy. Doprostřed uděláme důlek,  
do kterého rozdrobíme droždí, přidáme cukr a 
vlijeme vlažné mléko. Opatrně smícháme droždí  
a mléko a necháme vzejít kvásek. Pak přidáme vejce, 
sůl a mouku a na vále vypracujeme vláčné těsto. 
Mouku přidáváme postupně, její množství závisí  
na druhu brambor - některé jsou mazlavější  
a mouky je potřeba více. Hned rozdělíme  
na poloviny. 

Vyválíme placku asi 1 cm vysokou, kterou 
pomažeme rozpuštěným sádlem a hodně posypeme 
hrubou krupicí. Sádlem ani krupicí nešetříme, 
abychom po upečení jednotlivé vrstvy od sebe 
dobře oddělili. Složíme navolno do závinu, 
neutahujeme, pouze přeložíme. S těstem se snažíme 
pracovat rychle, protože bramborové těsto rychle 
řídne. Kynout necháme až na plechu asi 15-20 
minut, podle teploty v místnosti. 

Pečeme na 170°C asi 30 minut dozlatova.  
Po upečení ještě horké potřeme sádlem. 

Vychladlé záviny nakrájíme na díly široké 8-10 cm. 
Každý kousek nožem nařízneme na obou bočních 
stranách a postupně oddělujeme jednotlivé vrstvy, 
nebo můžeme natrhat bez naříznutí. Na talíři každý 
kousek pomastíme a bohatě posypeme mákem.

Kulinářské okénko 
připravila Marie Hanzlíková

Když jsem byla oslovena s prosbou o příspěvek do zpravodaje, hlavou mi jako první proletěl tento recept. 
Kulinářské okénko tedy otvírám receptem našich babiček a maminek. Jejich kuchařské umění by nemělo být 
zapomenuto a je potřeba si recepty připomínat a stále udržovat. Naše babičky neměly přesné digitální váhy, 
odměrky na mililitry, ani mikrovlnky na rychlé ohřátí mléka. Zpravidla se všechny recepty nesly v podobném 
duchu, co se týká potřebného množství surovin: dej tam kvasnic od oka, hrnek mléka, hrst cukru a mouku 
přidávej přiměřeně, aby bylo těsto husté tak akorát. Myslím, že to všichni známe. 

V dnešní době už málokdo tuto dobrotu peče a ráda se s Vámi o recept podělím. U nás se jim říká Bramborové 
tašky (přesněji postaru: Erteplový tašky). 

Druhý recept jsou vděčné a rychlé sýrové tyčinky, které se hodí na každou příležitost a jsou silně návykové!

Bramborové tašky
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Křupavé sýrové tyčinky
• 120 g hladké mouky 

• 120 g jemně nastrouhaného sýra (Gouda, Čedar, Eidam) 

• 65 g změklého másla/Hery 

• sůl - podle druhu použitého sýra 

• sladká paprika 

• sušené bylinky (oregano, provensálské - podle chuti) 

• 2-3 lžíce mléka na spojení těsta

V míse spojíme suroviny a postupně přidáváme mléko, než vytvoříme celistvé těsto. Vyválíme  
na tloušťku asi 0,5 cm a nakrájíme na tyčinky. Přeneseme na plech vyložený pečícím papírem  
a pečeme na 200°C asi 12 minut. 

Množství těsta vyjde na jeden plech, většinou je peču z dvojité dávky, protože jsou hned pryč.

Pomozme Domovince:  
Zázemí pro péči potřebuje obnovu
Pečovat o své blízké je nádherná, ale zároveň 
vyčerpávající úloha. Když si pečující potřebují  
na chvíli odpočinout nebo vyřešit důležité 
záležitosti, pomáhá jim Domovinka – pobytová 
odlehčovací služba v Němčičkách. Krátkodobě 
přebírá péči o seniory a osoby se zdravotním 
postižením, aby jejich blízcí mohli načerpat síly. 

Služba je poskytována v prostorách bývalé fary.  
Ta byla zrekonstruována v roce 2009, vzniklo zde 
malé zařízení s celkovou kapacitou 12 lůžek. 
Všichni uživatelé zde využívají společenskou 
místnost, jídelnu, WC a koupelny. Uživatelé 

pobytové odlehčovací služby mají k dispozici  
2 pokoje po 3 lůžkách a 3 pokoje po 2 lůžkách.  

„Zajišťujeme krátkodobou pobytovou službu  
pro poskytnutí nezbytného odpočinku, regeneraci 
sil a vyřízení neodkladných záležitostí pečujících. 
Klademe důraz na dostupnost pro všechny, kdo 
doma pečují o seniora nebo osobu se zdravotním 
postižením a potřebují čas na regeneraci  
nebo načerpání fyzických a psychických sil,“ 
vysvětluje ředitelka organizace Ilona Borýsková  
a dodává, že velmi často se klienti do zařízení 
vrací opakovaně. 

Aby Domovinka tuto důležitou službu mohla 
poskytovat i nadále na vysoké úrovni, je nutné 
opravit prostory, obnovit vybavení a pořídit 
moderní aktivizační pomůcky. „Současné zázemí 
už neodpovídá dnešním standardům – některé 
místnosti potřebují renovaci, nábytek i technické 
vybavení už dosluhují a chybí nám například 
interaktivní pomůcky pro trénink paměti nebo 
relaxační zóny pro klienty. Chceme, aby se 
Domovinka i nadále stala místem, kde je o klienty 
nejen postaráno, ale kde se cítí dobře a aktivně 
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tráví čas. Proto se nyní snažíme získat prostředky 
na potřebné opravy a modernizaci,“ posteskla si 
ředitelka Borýsková a prosí proto o pomoc  
i veřejnost. 

Proč je modernizace nutná? 

• Komfort a bezpečí – přizpůsobení prostor 
současným hygienickým i bezpečnostním 
normám. 

• Příjemné prostředí – hezké a útulné prostředí 
podporuje psychickou pohodu klientů. 

• Aktivizační pomůcky – moderní pomůcky 
pomáhají udržet mentální i fyzickou kondici. 

• Podpora pečujících rodin – kvalitnější služby 
znamenají větší pomoc těm, kdo se o své blízké 
starají. 

Jak můžete pomoci? 

• Finanční podpora – přispěním na renovaci  
a vybavení. 

• Hmotné dary – pomůcky pro aktivizaci, 
nábytek, hygienické potřeby a čistící prostředky. 

• Dobrovolnictví – pomoc s úpravou prostor, 
pořádání aktivit pro klienty i akcí pro veřejnost. 

• Každá pomoc má smysl! Pokud chcete podpořit 
obnovu Domovinky a pomoci nám zkvalitnit 
péči, neváhejte se ozvat. Společně můžeme 
vytvořit lepší místo pro ty, kdo ho potřebují. 

www.domovinka.nemcicky.cz 
www.facebook.com/nasedomovinka  

Email: pomocdomovince@nemcicky.cz 
tel.: 776 234 202

Nešetřete na popelnici 
Něco málo z praxe naší společnosti Hantály a.s.

Není to poprvé, co nám na firmu volá naštvaný 
zákazník, že naše posádka mu rozbila plastovou 
popelnici. Ano, s tímto se setkáváme a opravdu se 
to může stát a také stává. Musíme Vás ubezpečit, 
že se to nestává úmyslně a je to náhodný nahodilý 
stav. V 99% případů poškození popelnice 
signalizuje životnost nádoby a ta je v tomto 
případě u konce. Je nepsaným, ale praxí 
odzkoušeným pravidlem, že čím levnější 
popelnice, tím menší životnost popelnice je.  
Na levnější popelnice je používán méně kvalitní 
plast, který časem ztrácí svoji pružnost, pevnost  
a tím i odolnost při výsypu svozovým vozem.  
Na trhu je několik výrobců popelnic a ne každý 

dodává opravdu kvalitní výrobky s dlouhou 
životností. Na popelnici se opravdu nevyplatí 
šetřit. Je nutné si uvědomit fakt, že se jedná  
o plast, který stejně jako příkladem plastový 
zahradní nábytek stárne, křehne a je zapotřebí ho 
prostě po nějaké době vyměnit. Na stavu 
popelnice se podepisuje i místo, kde je nádoba 
skladována, zda pod střechou nebo na místě, kde 
je vystavena vlivům přírody. 

 K závěru, pokud můžeme k Vám zákazníkům mít 
malé doporučení, tak na popelnici opravdu 
nešetřete. Pokud budete hledat novou popelnici  
a chcete mít jistotu, že opravdu vydrží, neváhejte 
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oslovit naši společnost Hantály a.s. Nádobu Vám dovezeme, nebo si pro ni můžete dojet do Velkých Pavlovic 
na sídlo naší společnosti, nebo po dohodě s obcí Vrbice bude popelnice možno zakoupit také na obecním 
úřadě na Vrbici a hlavně s garancí opravdu kvalitního a odzkoušeného výrobku.   

Vaše svozová společnost Hantály a.s.

ODPADY

Otázky a odpovědi v odpadovém hospodářství 

Odpady – to je činnost obce, která se v průběhu 
posledních 15 let vyvíjí opravdu velmi dynamicky. 
My jako obec jsme neustále zahrnováni 
povinnostmi, kvótami, zvýšenými náklady  - jen 
namátkou – povinnost zajistit likvidaci 
bioodpadu, povinnost zajistit likvidaci textilu, 
povinnost zajistit likvidaci elektroodpadu, kvóty 
pro procento vytříděnosti, kvóty pro uložení  
na skládku za „rozumnou cenu“, několik výkazů  
za rok – každý jinačí, ale docela se prolínající  
a mohli bychom pokračovat. Je tedy bohužel 
pravdou, že to, co se jevilo jako výhodné  
před deseti lety, dnes ztrácí smysl.  

Ve vzduchu visí několik otázek a připomínek, 
které je potřeba bez emocí a na základě faktů 
odpovědět. Pojďme tedy na ně: 

Čipování popelnic a biopopelnic 

Mnoho obcí zavedlo nebo zavádí motivační 
systémy, které mají svoje slabiny a vše je stejně 
postaveno na lidské poctivosti. Lid český,  
ale bohužel i moravský umí být slušně řečeno 
vyčůraný a snaží se každou dobrou myšlenku 
ohnout. Nebere motivaci jako výzvu, ale jako 
nástroj, jak se systémem vyčůrat.  

Někteří motivují své občany množstvím 
vytříděného plastu, papíru, skla a dalších komodit. 
To, že nashromáždím hodně těchto odpadů, 
neznamená, že je to dobře – nejlepší odpad je 
totiž žádný odpad! Jsou mezi námi i ti, kteří 
nakupují v bezobalových obchodech, pijí 
kohoutkovou vodu, na zbytky mají domácí 
zvířenu, kompostují atd., vytváří minimum –  
i tříděného odpadu.  

Další motivují občany množstvím 
vyprodukovaného komunálního odpadu – to už je 
asi férovější. Ideální je, pokud se stanoví nějaké 
minimum na kilo nebo na litr tak, aby pokryl 
alespoň základní náklady obce na svoz. Pokud to  

v některé obci některá chytrá hlava spočítala  
na 350,-Kč, tak ji považuji za populistu a většina 
našich čtvrťáků a páťáků by jej za chvíli po sečtení 
několika nákladových položek vyvedla z omylu. 
Pak se občané mohou uchylovat k různým 
nepravostem – vozí svůj odpad v pytlíku do firmy, 
kde pracují (chudák firma, protože i ta má 
většinou své limity na hospodaření s odpadem), 
nebo do sousední obce, nebo do košů na veřejném 
prostranství, nebo založí ve škarpě černou 
skládku.  

Jako obec chceme podporovat děti a seniory.  
U dětí jsou to pleny, u seniorů jsou to také pleny, 
nebo zbytky vývodů – to není v žádném případě 
legrace, potkat to může opravdu každého, ani neví 
jak. Není právě zde solidárnost na místě? 

Důležité je zahrnout do evidence také sběrný dvůr 
– určitě by se našli vykukové, kteří budou mít  
v popelnici nula nic a na sběrném dvoře budou 
každý týden.  

Negativní jev je vystěhovávání starých domů  
po rodičích a prarodičích. Bohužel tyto staré domy 
jsou naplněny po střechu harampádím  
a vystěhovat je, je opravdu oříšek. Sám mám 
zkušenost, že lze naprosto v pohodě vytřídit  
90% tohoto odpadu a navíc na sběrný dvůr dovézt 
třeba i nějaké to železo, které zasanuje náklady  
na likvidaci toho ostatního. Většinová zkušenost? 
Železo odevzdám ve sběrně, utržím za to peníze  
a se zbytkem, ať si poradí obec. Bohužel to je 
realita.  

Téměř každá obec na odpady ze svého rozpočtu 
doplácí. Jde jen o to, aby to doplácení nebylo příliš 
velké a zároveň, aby poplatky byly únosné  
a administrativa spojena s výběrem nám 
nepřerostla přes hlavu.  

Proto bych byl rád, kdybychom v průběhu roku 
2025 zavedli evidenci, rok 2026 nechali běžet 
stejným systémem a potom na základě těchto 
čísel a zkušeností rozhodli, jak dál: 



          VRBECKÝ ZPRAVODAJ duben 2025    ...................

16

• Solidární nebo motivační systém? 

• Od litrů, od kil nebo od výsypu? 

• Zredukovat počet svozů? 

• Upravit časy otevření sběrného dvora? 

• Podílejí se podnikatelé na likvidaci odpadu 
spravedlivě – neplatí moc, nebo naopak málo? 

Sám jsem na to zvědavý, jak to dopadne.  

V žádném případě nechceme nikoho špehovat. Mám 
třeba velkou radost, že v souvislosti s čipováním se 
mi ozvalo několik rodin, které mají jednu popelnici 
dohromady – to o něčem svědčí a je to super! 

Také nám vzrostl zájem o biopopelnice – sice ty  
z dotace již máme „rozpůjčované“, ale další určitě 
pořídíme. Jen se budu ještě několikrát opakovat – 
biopopelnice je primárně pro bioodpad  
z domácnosti, na některé zahrádky by Vám byl  
i kontejner málo.  

Bioodpad a biopopelnice 

Možností, jak likvidovat bioodpad je celá řada – 
nechat to jen na lidech (dnes již nemožné), dát  
k dispozici kompostéry, nebo umožnit svoz 
bioodpadu pomocí biopopelnic. Já tomu říkám,  
že provozujeme opravdu Mercedes. Proč? Každý 
svoz stojí nemalé peníze – prostě sem jede kukavůz, 
který stál 8 milionů, ten, byť je nový a moderní, má 
pořád dost velkou spotřebu, jede s ním řidič a dva 
závozníci, kteří berou svou výplatu - zaslouženě, 
odveze se to na kompostárnu, kde je další technika 
a další zaměstnanci, kteří také něco stojí. To jen  
na vysvětlenou pro ty, kteří si pořád myslí, že je 
něco zadarmo a že by měli dostat hotový kompost 
zpátky, když na to ten materiál vlastně „věnovali“.  
I přes to všechno je likvidace bioodpadu rapidně 
méně nákladnější, než likvidace směsného odpadu.  

U bioodpadu dochází ke dvěma zásadním chybám – 
někteří občané doteď nepochopili, že do kompostu 
nepatří igelitové pytlíky – diví se, že jim pak 
popelnici nikdo nevyveze. Prostě pytel nebo pytlík 
se na kompostárně nerozloží, a nejeden biopytlík je 
také chiméra, byť výrobci tvrdí opak – schválně si to 
vyzkoušejte, my jsme to tak udělali.  

Druhá chyba - biopopelnice je určena primárně  
pro odpad z domácnosti – tj. šlupky, citrusy, sedliny 
z čaje a kávy, seschlá zelenina atd. Kdyby se 
komunální odpad měl do budoucna využívat 
energeticky, tak právě biosložka je to, co odpad 
energeticky degraduje – proč? Protože bioodpad je  
z velké části tvořen vodou. Samozřejmě, že zbytek 

biopopelnice můžete v sezóně doplnit bioodpadem 
ze zahrádky, ale ruku na srdce – už u menší 
zahrádky by bylo potřeba takových popelnic 
několik. V tu chvíli by měl mít člověk na zahrádce 
buď kompostér, nebo „hnojisko“. Proč to takto 
směle tvrdím – svoz bioodpadu v zimě je rapidně 
nižší než na jaře a v létě, byť je svoz v zimě jen 
jednou za měsíc. Prostě to doteď někteří 
nepochopili.  

Velkoobjemový odpad 

Selský rozum – když budu poctivě třídit každý sáček 
a schraňovat kilo po kile a pak si jednou za tři roky 
koupím novou sedačku, kterou vyhodím jako celek, 
tak je moje předchozí snažení opravdu k ničemu. 
Právě velkoobjemový odpad je to, co naše čísla a 
finance sráží na kolena. Jsou už obce, které právě  
tu sedačku nechají rozdělat na prvočinitele – dřevo 
a kov – zbytek (textilie, molitany apod.) je už 
opravdu jen hmotnostní zlomek toho původního. 
Jak to ty obce dělají? Lidé mají 3 možnosti – buď 
dojedou s již roztříděnou sedačkou, nebo na 
sběrném dvoře vyfasují nářadí, nebo to prostě 
zaplatí! To má vcelku logiku, ne? Buď to udělám, 
nebo si zaplatím někoho, kdo to za mne udělá. 
Úplně stejně je to třeba u oken – sklo, dřevo, kov. 

Kovové popelnice 

Spousta lidí má tendenci pořád obhajovat kovové 
popelnice a ty jsou zejména z bezpečnostních 
důvodů na ústupu – a to kvůli popelu!  Pokud někdo 
do popelnice hodí ještě doutnající popel, v lepším 
případě zahoří popelnice, v horším případě auto  
za několik milionů a v úplně nejhorším případě 
chytne něco na skládce. Každopádně dojde k velkým 
ekologickým i materiálním škodám a veškeré 
dosavadní eko-pokusy jdou vniveč.  

Jen upozorňuji, že pokud máte popel ze dřeva, 
dřevěných briket, štěpky nebo pelet a nedáváte si  
jej na zahrádku (což dost lidí dělá a je to skvělé 
hnojivo), patří tento zcela vychladlý popel do hnědé 
biopopelnice. Je to cenná složka kompostu a obec 
stojí náklady na likvidaci bioodpadu POUZE 
čtvrtinu, oproti odpadu směsnému.  

Pálení zbytků ze zahrádky 

Téma, které celou společností rezonuje díky nové 
legislativě, ale Vrbice je na tuto problematiku vcelku 
připravena – problém řeší pravidelný sběr ríví  
a větví v jarních měsících. Takže už léta  
až na výjimky se tady dá i v březnu a dubnu v obci v 
klidu nadechnout. Hrozící pokuty jsou nemalé – až 
50 tisíc pro fyzické osoby. To už bych si asi 



          VRBECKÝ ZPRAVODAJ duben 2025    ...................

17

rozmyslel. Samozřejmě totální hloupost je pálení 
mokrého listí, bramborové natě a dalších 
rostlinných zbytků. Již na základní škole děti moc 
dobře vědí, že většinu těchto organismů tvoří voda. 
Prostě možností, jak tento odpad zlikvidovat, je celá 
řada – réví a větve nechat svézt, využít hnědé 
popelnice primárně na zbytky z domácností, mít 
vlastní kompostér nebo hnojisko, nebo možnost 
odvozu bioodpadu na sběrný dvůr.  

Udělat si v létě ze suchého dřeva opékačku, 
grilovačku, nebo táborák je samozřejmě v pořádku. 
Takže nebojte, čarodky budú! (nebude-li pršet) 

Kdy je něco špatně?  

Jednoduše – když Vám prostě popelnice nestačí  
a není Vás na jednu popelnici zrovna celá ulice, 
zamyslete se nad tím a začněte OPRAVDU třídit. 
Plast není jen PET, ale také sáčky, dózy, kanystry, 
blistry, tácky apod. Spousta odpadu jsou kovy, papír 
nejsou jen noviny a časopisy, ale také papírové 
pytlíky, proložky apod. Když budete mít  
na kuchyňské lince dózu na BRKO a tu pravidelně 
vynášet, budete černou popelnici reálně potřebovat 
jen na pytlík z koupelny a odpad z vysavače. 
Zamysleli jste se někdy nad vyloženým nákupem  
ze supermarketu? Nebo nad novým 
elektrospotřebičem v obalu? Primárně jsou to 
budoucí odpady! A většinou vytřídění schopné!  

Mnohdy argumentujete také tím, že doma víc vaříte, 
proto Vám černá popelnice nestačí. Opět – 
podívejte se na ten zmiňovaný nákup – a zjistíte,  
že budete mít hlavně více plastů, papíru a kovu. 
Když to všechno tak nějak vyhodnotíte, pak vám 
bude stačit popelnici vyvézt čtyřikrát do roka.  
Nebo ne? Pokud pořád ne, čtěte tyto dva odstavce 
pořád dokola.   

Dnes se bohužel platí i za to, co bylo dříve 
zadarmo 

Dříve se například za plasty neplatilo, situace dnes 
je taková, že za některé plasty peníze dostáváme 
(PET), některé odevzdáváme tzv. za nula – fólie  
a HDPE, a za některé bohužel platíme, či neseme 
náklady na dotřídění. Já osobně jsem velký odpůrce 
zálohování PET. Zkomplikuje to život 
domácnostem, obchodům vzrostou náklady  
na automaty, logistiku apod – a přitom se jedná  
o nejméně problematický plast. Proč se nikdo 
nezaobírá tím ostatním plastem? Tam je opravdu 
problém! 

Dříve byl pro obce sběr použitého textilu v režimu 
předcházení vzniku odpadu za nula. Dnes je to také 

kategorie odpadu, která se dá vytřídit, ale už se  
za službu dotřídění a likvidace platí – pořád je to  
ale méně než za směsný odpad.  

Za vysloužilé elektrospotřebiče dnes dostáváme  
o dost méně, než před pěti či deseti lety. Ale pořád 
dostáváme a neplatíme – takže super! 

Papír – směs - výkupní ceny jsou jak na horské 
dráze, pamatuji si i období, kdy jsme i za papír  
něco dopláceli, ale to je naštěstí za námi.  

Za likvidaci dřeva a prefabrikátů dřeva nic 
neplatíme, neseme náklady na logistiku – takže  
taky super! 

Sklo – výkupní cena je poměrně stabilní, ale jsme 
rádi, že pokryje náklady na logistiku – skvělé! 

Nápojový karton – není ho mnoho, likvidace nás 
něco stojí, ale pořád je to lepší, jak vozit na skládku. 
Před patnácti lety byl o tetrapack velký zájem.  

Značně doplácíme na likvidaci nebezpečného 
odpadu – jsme ale rádi, když tento odpad dovezete 
na sběrný dvůr, protože likvidovat to způsobem,  
jak bylo zvykem za socialismu (tzn. zem všechno 
vsákne), by byl velký průšvih. Navíc rostlinné oleje 
nám dělají značné problémy v kanalizaci – takže 
každý litr dobrý a děkujeme za něj! 

Kovy – dneska je to hlavně o tenkém plechu, 
konzervách apod. Každé kilo dobré! 

Největší nárůst je u směsného komunálního 
odpadu, logistiky – rostou zákonné poplatky, rostou 
mzdové náklady, rostou náklady na pohonné hmoty 
a servis dopravních prostředků a zařízení.  

Dnes je poplatek 660 Kč na obyvatele. V minulosti 
byl nejníže na 450 Kč – což je nárůst o 46%. Růst 
většiny nákladů ale bohužel překonal stoprocentní 
hranici.  

Za těch 660 Kč máme opravdu Mercedes – svoz 
TKO, svoz BIO, jednou týdně pytlový svoz, třikrát 
týdně otevřený sběrný dvůr a možnost podnikatelů 
zapojit se do obecního systému.  

Na závěr něco ale opravdu pozitivního. Vrbice, aniž 
by doposud zavedla nějaký motivační systém,  
je pořád na špici v třídění a hospodaření s odpadem.  
Je to zásluha mnohých z Vás, kteří si vzali třídění  
za své, zapojili selský rozum, berou tyto věci  
za samozřejmé. Právě Ti většinou tyto články 
dočtou až do konce a na nic se nevymlouvají.  
A právě Ti to vůbec číst ani nepotřebovali.  

Tom Bílek, Váš starosta
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„Rozmohl se nám tady takový nešvar“ – krásná 
hláška z úst Evy Holubové ve filmu Pelíšky. To jen 
tak trochu na odlehčenou na začátek.  

V letošním roce dokončujeme úpravy budovy č.p.8 – 
tedy nového úřadu a Pošty Partner. Prostorově jsme 
se museli trošku uskrovnit, ale jsme rádi, že občané 
mají nyní vše po kupě – úřad, poštu, nově Sazka 
terminál a plánujeme zároveň i sběrné a výdejní 
místo pro další dopravní společnosti. V kombinaci  
s výdejními boxy je to asi cesta, jak i na malé obci 
zachovat dostupnost služeb za rozumné náklady. 

Interiér úřadu i pošty jsme se snažili zařídit 
skromně, ale účelně. Na úřadě se využil původní 
nábytek, část nábytku na poště je naše, část pošty. 
Hlavně senioři oceňují, že dnes nemusí šlapat  
do schodů.  

A teď ta prosba. I úředník je jenom člověk, i starosta 
je jenom člověk – jak já říkám, jíme polívku jako 
každý druhý. Je několik občanů v obci, kteří mají 
zjevně problém s hygienickými návyky. Už se nám 

několikrát stalo, že po jejich návštěvě pošty  
nebo úřadu jsme museli intenzivně větrat, 
dezinfikovat a provoňovat prostory, protože je to 
fakt síla. Máme za sebou i případ, kdy jednomu 
návštěvníkovi něco mimochodem na chodbě 
vypadlo z kalhot – naštěstí celistvé konzistence. 
Bohužel, není zákon, který by nám umožňoval tyto 
lidi vykázat. Jsme povinni to strpět, byť se nám  
po tom doslova navaluje.  

Další kapitolou jsou někteří kuřáci – ti, co doslova 
típnou těsně před vchodem na úřad, takže svými 
výdechy následně zamoří kompletně celý prostor.  

Buďme k sobě navzájem ohleduplní – nejen  
k úředníkům, ale i k ostatním návštěvníkům. 
Zdůrazňuji, že nemusíme být ambasadoři Diora 
nebo jiné značky parfému, naprosto v pohodě je,  
že si někdo během práce odskočí v montérkách  
na poštu – jsme přece na dědině. Má prosba směřuje 
opravdu k těm výše popisovaným.  

Tomáš Bílek, Váš starosta

Velká prosba...

Děkujeme!
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FK Vrbice 1959

V podzimní části sezony obsadil náš společný tým  
Kobylí B/ Vrbice 9. místo. Výsledkově se dá tedy říct,  
že se podzimní část sezony opět nevydařila. Záměrně píši 
výsledkově, protože po herní  stránce došlo u týmu alespoň 
k částečnému zlepšení. 

Na výkony týmu mělo velký vliv to, jak moc velký počet 
hráčů z A-týmu se zapojil do jednotlivých zápasů. Čím  
víc těchto hráčů se zapojilo do zápasů, tím lepší byl výkon 
ostatních kmenových hráčů B-mužstva. Pozitivem je  
i zapojování hráčů dorostu, kteří hrají krajskou soutěž. 
Také jejich výkon měl pozitivní vliv na hru mužstva. 

V jarní části soutěže odehraje své domácí zápasy  
na vrbeckém hřišti společné B-mužstvo. Dále zde budou 
hrát také starší žáci a dorost, ve kterém má Vrbice velké 
početní zastoupení. O termínech a časech budeme včas 
informovat. 

V zimním období proběhla v kabinách částečná 
rekonstrukce elektroinstalace staré části. Ta původní  
už bohužel dosluhuje. 

Těším se na setkání s Vámi na hřišti během jarní sezony.  
Ať už přijdete na fotbal, nebo jen tak na pivo.
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Hody a FK Vrbice

Jak jistě víte, tak FK Vrbice se každoročně 
spolupodílí na pořádání vrbeckých hodů. Pokaždé 
po konci hodů se vyrojí mnoho polopravd  
a zaručených informací ve stylu, jak se fotbalisti 
zase obohatili a vlastně nic nedělali.  

Protože mne tyto názory velmi mrzí, dovolte mi 
zde tuhle situaci vysvětlit a vyjádřit můj názor  
na tuto věc. 

Každoročně je před konáním hodů svolána 
společná schůzka za účasti starosty obce,  
FK Vrbice, samotných stárků a jejich rodičů.  
Na tomto setkání je stárkům předložen návrh 
vzájemné spolupráce na spolupořádání hodů 
včetně finančního vypořádání, např. výše 
příspěvku na pořízení krojů apod. Znovu opakuji, 
že je to jen návrh. Nikdy nikdo nebránil stárkům  
v tom, aby pořádali hody bez účasti obce  
a FK Vrbice. Ještě nikdy se ale nestalo, aby stárci  
a jejich rodiče s předloženým návrhem 
nesouhlasili. Myslím si totiž, že spolupráce je 
výhodná pro všechny strany. 

Největší tíha nákladů, jak finančních tak 
materiálních, leží na bedrech obce Vrbice. Nechci 
to zde obsáhle popisovat, tak jen stručně: 

- bezplatný pronájem prostor 

- úklid celého areálu 

- pronájem stolů a stanů 

- pořízení máje včetně dovozu a nákladů             
spojených se stavěním 

- půjčení techniky a nářadí 

- platba OSA 

Nejsem schopen to zde vyčíslit, ale dle mého 
názoru se náklady vyšplhají řádově na vyšší 
desítky tisíc korun.  

Nejsem si jist, že by v případě pořádání hodů 
samotnými rodinami stárků dosahovala podpora 
obce takové výše. 

Úkolem FK Vrbice je zajištění kapely včetně 
ozvučení na všechny tři dny. Dále zajištění večeří 
pro muzikanty, zajištění výběrčích vstupného 
včetně požární hlídky, příprava stolů a stanů 
včetně osvětlení, zabezpečení areálu proti 
neoprávněnému vstupu. Spolupodílíme se také  
na stavění máje. Náklady na honorář pro kapelu se 

pohybují ve vyšších desítkách tisíc za každý 
hodový den - takže náklady předem, bez jistého 
návratu. 

Musím zde zmínit, že večeře pro muzikanty nám 
bezplatně zajišťuje Hospoda Na Sóle, za to jí patří 
velký dík. 

FK Vrbice pak náleží veškerý výběr vstupného, 
který je ovšem vždy nejistý, v závislosti na počasí. 
Stárkům pak náleží příspěvek na pořízení krojů  
v předem dohodnuté výši. 

Opravdu byste chtěli nést tíhu těchto nákladů 
ještě před hody, s nejistým návratem? Už tak mají 
rodiny stárků a stárek mnoho starostí  
se zajištěním krojů, nachystáním máje, přípravou 
sóla apod. Dále je to jistě spojené i s finančními 
náklady na již zmiňované pořízení krojů, 
občerstvení v průvod či zajištění večeře pro 
přespolní chasy. Stárci mají možnost si zajistit 
libovolný výběr sól během celých hodů. Při dobré 
organizaci při výběru může jít o nemalý 
příspěvek na snížení všech jejich nákladů. 

Z rozhovorů s rodiči možných stárků a stárek 
jsem zjistil, že téměř nikdo z nich by nebyl 
ochoten nést již zmíněná rizika a starosti spojená 
s pořádáním hodů bez spolupráce s obcí a FK. 
Mohl by pak do budoucna nastat problém  
s výběrem stárků. 

Zisk z hodů je vždy vložen na běžný účet  
FK Vrbice. Nekončí na účtech fotbalistů  
či na pořízení dovolených, jak jsem bohužel  
už taky slyšel. Peníze z účtu jsou použity  
na obnovení zařízení hřiště, kabin a celého areálu 
tak, aby sloužily nejen pro nás, ale i pro další 
generace. 

Mnozí zde jistě namítnou, že v okolních 
vesnicích pořádají hody sami stárci a jde to. 
Nesmíme však zapomenout na to, že v těchto 
vesnicích probíhá zvaní na hody. Výběrem těchto 
prostředků dochází k významnému snížení 
nákladů, již před začátkem hodů. Myslím si,  
že vzhledem k tomu, že zvaní na Vrbici nemá 
historickou tradici, nesetkalo by se jeho zavedení 
s pochopením veřejnosti. Nerušme a nebořme 
proto něco, co dlouhodobě funguje. 

Za FK Vrbice  Svaťa Horák
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Skauti Vrbice

Skautské novinky

Nový rok jsme již tradičně zahájili 
výpravou do Brna na laser game. 
Letos nás mile překvapil velký 

počet zájemců, který dokonce překročil 
původní kapacitu. Do arény pro dvanáct 
hráčů nás tedy vyrazilo šestnáct  
a nezbývalo nic jiného, než se rozdělit  
do čtyř družstev a zahrát si každé družstvo 
tři hry. Nakonec se ukázalo, že to bylo 
správné řešení a výpravu si všichni užili  
na maximum. 

Když jsme na začátku školního roku 
zakládali dvě nové družiny ani jsme 
nedoufali, že je během pár měsíců 
naplníme. Myslím, že je to především díky 
péči šikovných rádců a rádkyň, kteří  
pro vlčata a světlušky připravují bohatý 
program. Aby zlepšovali své dovednosti, 
hlásí se na vzdělávací akce, kde se nejen 
něco dozví, ale také si tam užijí spoustu 
zábavy a vrací se nově namotivovaní  
do další činnosti. 

Z jarních akcí, které nás čekají, bych chtěl 
zmínit Svojsíkův závod, kde doufáme  
v zopakování úspěchu z dušičkového 
závodu. Dále se zúčastníme výpravy  
na  Ivančenu. Ivančena je kamenná mohyla  
v Beskydech postavená na památku skautů, 
kteří byli popraveni za účast  
v protinacistickém odboji. Doufáme,  
že bude účast hojná a na mohyle přibyde  
co nejvíce kamenů z Vrbice.  

I když teprve začíná jaro, přípravy na letní 
tábor jsou již v plném proudu, letos 
nebude tábor na Vrbici, ale v Nové Vsi  
u Oslavan od 13. 7. do 25. 7. Vypadá to,  
že na tábor pojede letos „silná“ sestava,  
a tak se mají účastníci opravdu na co těšit.  

Miloš Kos



          VRBECKÝ ZPRAVODAJ duben 2025    ...................

25

Vinaři Vrbice

Kalendář akcí spolku Vinaři Vrbice pro rok 2025: 

12.4.    Výstava vín  
26.4.    Výstava vín na Veličné 
10.5.    Z kopca do kopca (otevřené sklepy) 
červen-srpen Na Vrbicu pro opicu – služby otevřených sklepů 
19.5.    Sklepy pod hvězdami (noční otevřené sklepy) 
8.11.    Po stopách opičky Emilky za mladým vrbeckým vínem (otevřené sklepy)

Nově vznikající apelační systém
Pokud platíte odvody do Vinařského fondu nebo 
chodíte na schůze spolku Vinaři Vrbice, jistě se  
k vám donesla informace o nově vznikajícím 
apelačním systému České republiky. O co jde? 

Ve zkratce – ve světě vína se jeho výroba a prodej 
řídí dvěma druhy vinařského práva. Starší, 
románský, je postaven na tzv. apelacích a klade 

důraz na to, kde se nachází vinice a co je pro ni 
jedinečné. Popisujeme to tzv. terroir, které bylo  
v rámci UNESCO v r. 2005 definováno jako „Určitý 
geografický prostor vymezený na základě lidského 
společenství, které v průběhu své historie vytváří 
soubor charakteristických kulturních rysů, 
znalostí a praktik založených na systému interakcí 

Potkali se u Horáků!
S Vinaři Vrbice jsme se na začátku ledna setkali, 
abychom nad skleničkou vína probrali osobní  
i pracovní události roku 2024, plány na rok 2025, 
ale taky vznikající apelační systém a hlavně! 
abychom jak se patří "pomudrovali"  
nad ochutnávanými víny. Degustačním tématem 
tentokrát byly odrůdy Ryzlink rýnský a Pinot Noir. 

Děkujeme Vinařství Horák za poskytnutí prostor, 
pohoštění i možnost nahlédnutí do zázemí. 

O krátký teoretický úvod na téma apelací  
i o krásné fotografie se postaral Radek Bukovský. 
Díky!
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mezi přírodním prostředím a lidskými faktory.“  
Na etiketě je pak jedním z nejdůležitějších údajů 
místo původu. 

Na našem území jej překryl tzv. germánský 
systém, který vyzdvihuje vyzrálost hroznů (danou 
zejména cukernatostí) a také odrůdu révy vinné. 
Na lahvích pak čteme informace o tom, že je víno 
pozdní sběr, výběr z hroznů atd. 

V dnešní době je vyzrálost hroznů něco, čeho 
dosahujeme bez problémů, a tak germánská 
klasifikace přestává mít význam. Proto se v ČR  
(a celé Evropě) pracuje na postupném přechodu  
na apelační systém, který by, doufejme, dal 
výhodu lokálním producentům vína a hroznů. 
Pokud se o této problematice chcete dozvědět 
více, doporučujeme video Svazu vinařů k této 
problematice. Naleznete jej  
na https://1url.cz/@videosvazuvinaru 

Aktuálně máme vinařské oblasti rozděleny  
do tzv.  prvních stupňů apelačního systému, které 
jsou postaveny na úrovni vinařských podoblastí: 
Mikulovsko, Velkopavlovicko, Znojemsko, 
Slovácko a Čechy (společné pro podoblast 
Litoměřickou a Mělnickou). Nyní se pracuje  
na vzniku územních celků druhého stupně. 

Pokud jste vinař, vinohradník a tato problematika 
se Vás týká, a přesto se k vám tyto informace 
dosud nedostaly, kontaktujte mne jako 
předsedkyni spolku Vinaři Vrbice  
na predseda@vinarivrbice.cz. Zastupuji vinaře  
z naší obce v pracovní skupině pro druhý stupeň 
apelačního systému v regionu Modrých hor  
a některých přilehlých obcí, a mohu vám zajistit 
přístup k souvisejícím informacím. 

Za Vinaře Vrbice Lenka Machovská

Frankovka & Modré hory 
V enovzdělávacím duchu se 21. února 2025  
od deváté hodiny dopolední uskutečnil na hotelu 
Kraví Hora v Bořeticích seminář na téma 
„Frankovka – stěžejní odrůda nejen regionu 
Modré hory“. Seminář byl určen všem 
vinohradníkům, vinařům, provozovatelům gastro 
a ubytovacích kapacit, převážně z Modrých hor. 
Celodenní maraton přednášek a ochutnávek byl  
se stovkou zájemců o dané téma v hotelové 
konferenční místnosti obsazen do posledního 
místa. 

Dopolední část semináře byla věnována Frankovce 
z domácího i zahraničního pohledu a terroir  
na příkladu Modrých hor z hlediska historie, 
geologie, kultury, gastronomie, cestovního ruchu.  

Přírodní parametry Modrých hor představil ve své 
přednášce Ing. Jan Stávek, Ph.D. Další přednáškou 
s názvem „Zažij Modré hory“ z pohledu 
cestovního ruchu, všechny účastníky seznámil 
Mgr. Radek Galousek, předseda certifikované 
destinační společnosti Lednicko-valtický areál  
a Hustopečsko, z.s., člen Svazu turistických oblastí 
České republiky. Na téma Společensko-
hospodářská a kulturní demarkace terroir  
na příkladu Modrých hor, přednášel uznávaný 
historik Mgr. Martin Markel, Ph.D., Historický 

ústav, Masarykova Univerzita Brno. Pan Markel 
svým vysoce erudovaným příspěvkem na dané 
téma se i mimo jiné důležité skutečnosti vyjádřil, 
že biochory nejsou jediným faktorem pro tvorbu 
apelačních celků a že mnohem důležitější je právě 
antropogenní vliv, tzn. samotní lidé, kteří region 
utvářejí. Gastronomická doporučení pro vinařskou 
turistiku nadčasově představil Pavel Buchwaldek 
ze společnosti B-wine.cz. Závěr dopoledního 
semináře patřil sousedské rakouské návštěvě. 
Seznámení s vinařským terroir regionem 
Eisenberg a svým vinařstvím s ochutnávkou 
Frankovky z břidlicových a silně železitých půd 
účastníky provedl v anglickém jazyce uznávaný 
vinař Christoph Wachter, vinařství Wachter-
Wiesler, Burgenland, Rakousko. Komentování  
a překladu se skvěle zhostila naše národní 
sommeliérka Mgr. Klára Kollárová.  

Po vydatném přednáškovém dopoledni, plném 
zajímavých odborných informací, všichni 
zúčastnění přivítali zasloužený oběd v restauraci 
hotelu Kraví Hora v Bořeticích. 

Odpolední konferenci pro sommeliéry s řízenou 
degustací Frankovek z vybraných tratí Modrých 
hor zahájil Ing. Jan Stávek, Ph.D. z VÍNO 
J.STÁVEK, Němčičky. Senzorickými komentáři  
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s gastronomickým doporučením při degustaci 
modrohorských Frankovek erudovaně i vtipně 
okořenil uznávaný odborník v dané tématice  
Ing. Libor Nazarčuk, Moravský Sommeliér, Břeclav.  
Ten vyzdvihnul jednotnost vín Frankovek ve svých 
ovocných a kořenitých charakterech vyráběných  
v regionu Modré hory nehledě na fakt, ze kterého 
břehu pochází. Drobné nuance v přístupech  
a stylech práce, např. se dřevem, se mu zdáli spíše 
zajímavé než překážkou v jednotném charakteru. 
Závěr odpolední části byl věnován pro zajímavost  
i ochutnávce odrůdy Frankovka z různých světových 
terroir, kterou skvěle doprovodil opět skvělý 
Moravský Sommeliér Ing. Libor Nazarčuk. Ochutnali 
jsme Frankovky nejen ze Slovenska a Slovinska,  
ale také z Itálie, Španělska, Austrálie a Kanady.  

Celý den i v průběhu degustací účastníci věcně 
diskutovali nad degustovanými víny a okořenili 
svými dotazy i názory probíraná témata. Věříme,  
že tato enovzdělávací setkání jsou vždy velkým 
přínosem pro všechny zúčastněné. Svojí účastí  
i tradiční zdravicí podpořil tento modrohorský 
enovzdělávací přednáškový den již věrný host  
a to ředitel Vinařského fondu pan Mgr. Zbyněk 
Vičar. Celodenní seminář s podporou Vinařského 
fondu organizuje Svazek obcí Modré hory  
ve spolupráci s VOC Modré hory z.s.   

Děkujeme za hojnou účast a těšíme se na příští 
akce. 

Za organizační složku Lukáš Stávek

Výstava vín 2025
Gratulujeme vítězům! 
Šampion bílých vín:  
Tramín červený 2024 - Elena Opluštilová, Čejkovice 

Šampion červených vín:  
Merlot 2019 (Paraple) - Vinařství Horák, Vrbice 

Šampion růžových vín:  
Frankovka 2024 - Vinařství Zapletal, Velké Bílovice 

Cena starosty obce Vrbice:  
Svatovavřinecké 2024 - Zbyněk Herzán, Vrbice 

Nejlepší kolekce výstavy: 
Vinařství Horák, Vrbice (průměr 92,5 bodů) 

Počet vystavených vín: 
Počet vzorků:   523 
Bílé:     301 
Červené:    149 
Rosé:     36 
Oranžové:    13 
Šumivé a perlivé:  24 
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Farnost Vrbice

Zveme Vás...

Velikonoční bohoslužby ve farnostech Kobylí, Bořetice a Vrbice 

17. 4. Zelený čtvrtek  18:00, Kobylí - mše sv. a společná modlitba  v Getsemanské zahradě 

18. 4. Velký pátek  15:00, Vrbice - křížová cesta ve Farské zahradě 
    16:00, Vrbice - Velkopáteční obřady   

19. 4. Bílá sobota   20:00, Vrbice - Velikonoční vigilie 

20. 4. Slavnost Zmrtvýchvstání Páně 8:00, Vrbice - budou se žehnat velikonoční pokrmy 

21. 4. Velikonoční pondělí   8:00, Vrbice

8. 5.   pěší pouť do Žarošic (odchod v 8:00 od fary z Kobylí) 
23. 5.  Noc kostelů v Kobylí 
8. 6.  Farní den na sóle na Vrbici

Proč dodržovat a ctít duchovní tradice o Velikonocích?
Žijeme v zemi, která je bohatá na tradice. Zvláště 
na jižní Moravě se lidé snaží mnohé z nich 
dodržovat. Uchovávání těchto zvyků je důležité 
nejen pro naši identitu, ale také pro naše kořeny, 
historii a způsob života. Tradice nám dávají pocit 
sounáležitosti, propojují generace a pomáhají nám 
pochopit hodnoty a zvyklosti, které formovaly 
naši kulturu a naše předky. Vytvářejí most mezi 
minulostí, přítomností a budoucností, přinášejí 
řád do života a dávají smysl určitým obdobím 
roku, jako jsou Vánoce, Velikonoce a další svátky. 

Na jižní Moravě jsou tradicí také hody a s nimi 
spojené kroje – jsou to nejvýznamnější svátky  
v obci.  

Blíží se Velikonoce. Pro někoho jsou pouze jarním 
svátkem, obdobím pomlázek a barvení vajíček. 
Především jsou to však největší křesťanské svátky, 
které připomínají klíčovou událost víry – utrpení, 
smrt a zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Právě proto 
mají duchovní tradice tohoto období hluboký 
význam a stojí za to je nejen uchovávat, ale také 
ctít. Velikonoce jsou jádrem křesťanského 
poselství – oslavou vítězství života nad smrtí, 
světla nad temnotou a naděje nad zoufalstvím. Jak 

říká apoštol Pavel: „Nevstal-li Kristus, marná je 
naše víra.“ Bez Velikonoc by křesťanská víra 
ztratila svůj základní smysl. 

Slavení Velikonoc není pouze tradicí, ale také 
pozváním k hlubšímu prožitku – k zamyšlení  
nad vlastním životem a vnitřní obnově. Často  
od vás, občanů, slýchávám, jak je dobře, že se stále 
drží tradice krojů a hodů, a jsem za to rád.  

V lidových zvycích byla Bílá sobota spojena  
s očistou a přípravou na Velikonoční neděli. Lidé 
uklízeli domy, bílili zdi a připravovali pokrmy  
na slavnostní hostinu – mazance, beránky či vejce. 
Tyto tradice se u některých dochovaly dodnes. 
Myslím, že i v dnešní době má smysl duchovní 
stránku Velikonoc zachovávat nebo alespoň 
respektovat. Nabízí se nám možnost na chvíli se 
zastavit a zamyslet se. 

Bílá sobota může být dnem vnitřního usebrání  
a přípravy na nadcházející radost Velikonoc -  
na slavnost Zmrtvýchvstání. Připomíná nám,  
jak jsou v životě důležité přechodové momenty – 
chvíle, kdy se staré uzavírá a nové začíná. Je to 
čas, kdy se smutek proměňuje v naději.  

p. Tomáš Caha
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Žehnání vinohradům a polím 
modlitba za úrodu a ochranu přírody

Žehnání vinohradům a polím je tradičním 
momentem, který spojuje víru, vděčnost a pokoru 
před Bohem a přírodou. Tento obřad nás vrací  
k našim kořenům, k půdě, která nás živí, a k práci 
našich  rukou.  

Před začátkem růstu se shromažďujeme, abychom 
poprosili o požehnání pro své vinohrady, pole, 
zahrady a sady. Je to čas, kdy chceme vyjádřit svou 
vděčnost za dary přírody, a zároveň prosit  
za ochranu plodin před přírodními katastrofami, 
nemocemi a škůdci. 

Tento obřad nám připomíná, že naše úroda není 
pouze výsledkem lidské práce, ale že je to také dar, 
který nám poskytuje samotná příroda, pod Božím 

dohledem. Proto žehnání není jenom aktem 
prosby o ochranu a hojnost, ale i příležitostí  
k duchovnímu prožití společenství a vděčnosti  
za všechno, co nám země poskytuje. 

Přidejte se  k nám v neděli 11.5.2025 ve 14:30  
u dřevěného kříže u hlavní silnice mezi Vrbicí  
a Kobylím k tomuto krásném a duchovním obřadu, 
který je symbolem úcty k přírodě, k práci a k Boží 
moci, která nám dává sílu pečovat o naši zemi. 

Žehnání dopravních prostředků 
tradice, která přináší ochranu na cestách

Každý řidič ví, že na silnicích číhá mnoho 
nebezpečí. Ať už jde o nepříznivé počasí, 
nepozornost nebo technické problémy, nikdy si 
nemůžeme být stoprocentně jisti bezpečným 
návratem domů. Proto se v mnoha farnostech 
udržuje krásná tradice žehnání dopravních 
prostředků. 

Tento obřad není jen symbolickým gestem, ale 
vyjádřením důvěry v Boží ochranu. Kněz při něm 
prosí za bezpečnost všech řidičů a cestujících,  
aby vždy dojeli do cíle bez nehody a ve zdraví. 

V naší farnosti proběhne žehnání dopravních 
prostředků v neděli 15.6.2025 v 9:00 hodin  
na parkovišti u kostela. Zveme všechny majitele 
aut, motocyklů, kol i dalších dopravních 
prostředků, aby se této události zúčastnili. 

Přijďte se s námi pomodlit za bezpečné cesty  
a nechte požehnat své vozidlo. Ať vás provází Boží 
ochrana na každé vaší cestě!  

p. Tomáš Caha 
 

Farní bruslení
Ve dnech 24.1. a 7.2. jsme se zúčastnili večerního 
bruslení v Mutěnicích, kde nás čekala krásně 
upravená ledová plocha. Za účasti otce Tomáše, 
který rád po letech nasadil brusle a dal tak 
vzniknout společné tradici bruslení všech tří 
farností z Kobylí, Vrbice a Bořetic, jsme se vrhli 
na led a bruslení si náramně užili, jak dospělí,  
tak děti, které měly k dispozici i vybavení  
pro začínající bruslaře a lední vozítka  
pro nejmenší. 

Byl čas si i popovídat, zasmát se a ocenit odvahu 
těch, kteří na bruslích stáli poprvé, i těch kteří se 

na ledovou plochu odvážili vstoupit  
i po desítkách let. 

Odměnou nám byl společný čas a radost  
z pohybu. Příští rok se budeme opět těšit  
na společnou jízdu! 

David Krayzel
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Ohlédnutí za Společenským plesem farností 2025
V roce 2025 pořádala Společenský ples farností bořetická farnost - v pátek 17. 1. 2025 se ve 20 hod. 
rozezněly první tóny hudby... K tanci a poslechu hrála, jako vždy perfektní, DH Sokolka. A co vše jsme si  
na plese mohli užít? Předtančení (tentokrát byl zvolen moderní tanec), rukavičkové sólo, magnetkové sólo, 
sólo s otcem Tomášem, bohatou tombolu, celovečerní společenskou hru a hlavně společnost úžasných lidí.  

Soňa Čejková

Pozvánka na Noc kostelů 2025 do Kobylí
Milí přátelé a všichni, kdo hledáte klid, duchovní 
obohacení nebo jen nevšední zážitek, srdečně vás 
zveme na tradiční celorepublikovou akci Noc 
kostelů, která se letos uskuteční po delší době  
23. května 2025  v Kobylí. Bude probíhat  nejen  
v našem kostele sv. Jiří v Kobylí, ale i v blízkém 
komunitním centru. Tento jedinečný večer 
nabídne bohatý program pro všechny věkové 
kategorie bez rozdílu vyznání.  

Noc kostelů je otevřena všem, kdo chtějí poznat 
něco nového. Podrobnější program bude 
zveřejněn  začátkem května . Těšíme se  
na společné setkání s vámi. 

Na co se můžete těšit? 

• program pro děti 

• hudební vystoupení 

• divadelní scénka 

• možnost rozhovoru s knězem a přijmout 
požehnání 

• tichá meditace a modlitba 

• zajímavá přednáška   

• komentovaná bohoslužba 

• občerstvení 

• vyhlídka z kostelní věže

Rozhovor s jubilantem otcem Tomášem
Náš otec Tomáš letos oslaví 50 let a ohlíží se za svou 
životní i kněžskou cestou. V rozhovoru otevřeně 
vypráví o dětství, rozhodnutí stát se knězem  
i o okamžicích, které ho posílily ve víře. Jak se  
za ta léta změnil jeho pohled na život? Co mu přináší 
radost? 

Odkud pocházíš, jak jsi prožil své dětství a co 
jsi studoval? 

Pocházím z Brna, kde jsem se narodil 8. května 
1975. Dětství a dospívání jsem prožil se svými 
staršími bratry Pavlem a Jiřím. Asi od 7 let jsem 
chodil ministrovat do kostela na Staré Brno, kde 
jsem byl pokřtěn a byl u prvního svatého přijímání 
a měl svou primici. Rád vzpomínám, jak jsme  
v době totality tajně se salesiány jezdili  
o letních prázdninách na tábory. Vystudoval jsem 
Biskupské gymnázium, i když jsem původně měl 
nastoupit na střední strojnickou školu. Když se 
však v roce 1990 otevřelo nové Biskupské 
gymnázium, rozhodl jsem se přestoupit.  

Na základní škole jsem se s náboženstvím 
nesetkal, protože se za komunismu nevyučovalo, 
ale na gymnáziu jsem to dohnal, což se mi později 
velmi hodilo při studiu teologie. 

Kdy jsi poprvé pocítil povolání ke kněžství? 

O kněžství jsem začal vážně uvažovat až  
ve čtvrtém ročníku gymnázia. Vnitřně jsem cítil 
povolání, ale nebyl jsem si jistý, jestli to zvládnu. 
Do naší rodiny docházel kněz, salesián P. Pavel 
Klimovič, který na mě měl částečný vliv a moji 
starší bratři mi prošlapali cestu. Nikdo mě však  
k ničemu nepřesvědčoval. Své rozhodnutí jsem 
svěřil Bohu a čekal, zda mě biskup přijme  
ke studiu na kněze. 

Jaké byly tvoje začátky v semináři a na co  
z této doby vzpomínáš? 

Po maturitě v roce 1994 jsem nastoupil  
do Teologického konviktu v Litoměřicích, kde 
jsem strávil rok přípravy. Bylo to první seznámení  
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s teologií a také čas rozlišování, zda je tato cesta 
pro mě ta pravá. V konviktu nás bylo přes 45 z celé 
republiky. Rád na tento čas vzpomínám, zažili 
jsme zde spoustu legrace. Po jeho absolvování 
jsem nastoupil na Teologickou fakultu v Olomouci  
a do kněžského semináře. 

Měl jsi během studia pochybnosti? 

Ano, měl. Proto po dvou letech v semináři jsem se 
rozhodl dát si rok pauzu na rozmyšlenou. 
Uvažoval jsem také o zasvěceném životě v klášteře 
Paulánů na Vranově u Brna. Strávil jsem tam 
několik měsíců, ale pochopil jsem, že to není moje 
cesta. Nešlo jen o to, že mniši nejí maso (což  
pro mě jako milovníka masa byl problém), ale 
hlavně mi nevyhovoval způsob života v klášteře. 
Poté jsem začal pracovat v hospici v Červeném 
Kostelci, kde jsem nejdříve doprovázel nemocné  
a později pracoval jako ošetřovatel. Byla to pro mě 
velmi cenná zkušenost, která mě nakonec přivedla  
k rozhodnutí pokračovat v přípravě na kněžství. 
Díky praxi v hospicu jsem si vybral téma  
na diplomovou práci: Doprovázení nemocných  
v posledním stadiu života. Po pátém ročníku jsem 
přijal jáhenské svěcení a biskup mě poslal  
do Třebíče do kostela sv. Martina. 

Jaké byly tvoje začátky jako kněze? Jaké to 
bylo stát poprvé před věřícími? 

Bylo to krásné, ale zároveň náročné. Najednou 
stojíte před lidmi a máte k nim mluvit. Proto jsem 
si vybral na primiční oznámení citát od proroka 
Jeremiáše 1,6-8 „Nevím, jak bych mluvil, jsem 
ještě chlapec. Neříkej: Jsem chlapec. Všude, kam 
tě pošlu, půjdeš. Neboj se, já budu s tebou“. Stále 
mám v paměti své kněžské svěcení, které jsem 
přijal na slavnosti sv. Petra a Pavla 29. června 
2002, a svou první mši svatou. Bylo to tak silné, že 
se to z paměti nevymaže. Primici jsem slavil  
6. července 2002 v bazilice na Starém Brně  
v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Tehdy jsem si 
uvědomil, jakou má Bůh odvahu, že si mě vybral. 

Kde jsi sloužil jako kněz? 

Moje první kaplanské místo bylo v Blansku  
a Adamově, kde jsem strávil dva roky. Mým 
farářem byl P. Jiří Kaňa, od kterého jsem se mnoho 
naučil a převzal. Poté jsem byl poslán na Vysočinu, 
do Třeště – města betlémů, kde jsem sloužil  
14 let. Kromě toho jsem měl na starosti ještě dvě 
farnosti, Růženou a Kostelec u Jihlavy, a byl jsem 
kaplanem pro mládež v děkanství. Bylo to mé 
první samostatné místo. 

Je nějaký zážitek z tvé kněžské služby, který  
na tebe zanechal hluboký dojem? 

V roce 2011 jsem vážně onemocněl. Díky Bohu  
a modlitbám mnoha lidí jsem se uzdravil. Byla to 
zkouška důvěry v Boha nejen pro mě, ale i pro ty 
kolem mě. Když se na to dívám zpětně, vidím,  
že to byl čas velkého učení, požehnání  
a prohloubení vztahů s lidmi ve farnosti. Tehdy 
jsem skutečně poznal sílu společné modlitby. 

Jaké momenty ve svém kněžském životě 
považuješ za nejvýznamnější? Co ti přináší 
radost? 

Velkou radost mi přináší, když vysluhuji svátosti  
a vidím, jak se lidé proměňují – například když 
někdo po mnoha letech přijde ke svátosti smíření 
a rozhodne se žít nový život. Obzvláště silným 
okamžikem pro mě bývá křest a biřmování 
dospělých o Velikonocích. 

Jak se změnil tvůj pohled na život a víru  
od chvíle, kdy jsi se stal knězem? 

Postupně jsem pochopil, že život není černobílý. 
Setkávám se s lidmi, kteří to nemají jednoduché,  
a je důležité hledat způsoby, jak jim pomoci, 
naslouchat jim a být s nimi. Žasnu, jak si mě Bůh  
i přes mé chyby dokáže použít. Je to prostě borec! 

Jak trávíš svůj volný čas, když zrovna nesloužíš 
farnosti? 

Mám rád přírodu, jezdím na kole, jsem fanoušek 
hokeje a rád sleduji mistrovství světa. Občas si 
přečtu knihu, zajdu do divadla nebo do kina  
s přáteli, podívám se na nějaký film. 

Jak vnímáš své životní jubileum? Je to pro tebe 
čas k bilancování? 

Nechce se mi věřit, že mi bude 50. Když se 
ohlédnu zpět, některé věci bych dělal asi jinak,  
ale jsou i situace, které bych nikdy nenaplánoval,  
a přesto jsem vděčný, že se staly, že Pán Bůh vše 
dokázal využít k dobrému. Čím dál víc žasnu, jak 
to do sebe všechno zapadá. 

Kdybys mohl dát radu svému mladšímu já, 
jaká by to byla? 

Neber se příliš vážně, nesrovnávej se s ostatními  
a neměj strach. Všechno dobře dopadne. 

Co by sis přál do dalších let – osobně i ve své 
duchovní službě? 

Mít pokoj a radost v srdci, být ku pomoci druhým, 
mít přátelé, o které se mohu opřít a spolu prožívat 
chvíle a hlavně přijít do nebe.
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Mateřská škola Vrbice

Co se dělo v mateřské škole  
od Vánoc do Velikonoc

Zima v letošním roce byla mírná a přívětivá. 
Děti se těšily na sníh, ale užily si ho krátce – 
ráno napadl a odpoledne roztál. Nic to 

nezměnilo na naší tradici, kdy se v lednu 
vydáváme ke krmelci, abychom zvířátkům přinesli 
nějaké dobrůtky. Se životem zvířat v zimě nás 
seznámil pan myslivec, který přinesl vycpaná 
zvířátka, rekvizity vztahujících se k myslivosti.  

Na život zvířátek v zimě navázal projekt včelky  
v zimě. Pan včelař přivezl prosklený včelí úl,  
ve kterém děti viděly, jak včeličky přezimují  
a co v zimě dělají.  

V únoru jsme si v mateřské škole užili masopustní 
veselí. Školka se zaplnila zvířátky, princeznami, 
řemeslníky, příšerkami. Všichni se zapojovali  
do soutěží i tanečního reje. Ve škole rytmu, nám 
hudební mistr předvedl bubnování. Děti si samy 
mohly vyzkoušet, jak jsou bubny citlivé. 

Oblíbeným tématem jsou povolání, to je spojeno  
s návštěvami, exkurzemi. První zastávkou byla  
pekárna v Bořeticích, seznámili jsme se s výrobou 
pečiva, prohlédli jsme si stroje. Děti nejvíce 
zajímala velká pec. Další zastávkou byla Hospoda 
Na Sóle, pan Vyhňák dětem návštěvu zpříjemnil 
občerstvením a pohádkou na „velké televizi“.  
Pan Janošek nás v muzeu seznámil s tím, jak lidé 
dříve pracovali, jaké využívali nástroje a nářadí.  
V keramické dílně si děti vyzkoušely práci hrnčíře. 

A už tu máme březen, děti vynesly do lesa 
Morenu, vyprovodily ji říkankou „Zimo, zimo, 
táhni pryč…“. Další den do mateřské školy za námi 
přijely „Tetiny“ s programem „Probouzení jara“. 
Pohádky i písničky o jaru se dětem moc líbily. 
Stejné nadšení bylo u dětí ze sfénického kina  
v základní škole, kde nám byla promítnuta 
pohádka s ekologickým námětem. 

Jana Kadlecová 

Zima v zahradě

Návštěva myslivce

Návštěva Hospody Na Sóle
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Maškarní karneval

Škola rytmu

Exkurze do pekárny

Kuchaři v Motýlcích

Zdravá pomazánka v Koťátkách

Pořad  "Tetiny" v MŠ
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KAMARÁDKA KNIHOVNA

Čtenářství dětí představuje pro naši mateřskou 
školu jeden z klíčových aspektů výchovy  
a vzdělávání – vždyť láska ke knihám, a zejména  
k českému jazyku jako takovému, je podstatou 
kulturního cítění člověka. Kromě běžných 
každodenních činností k jejímu rozvoji se snažíme 
děti obohacovat i nevšedními zážitkovými 
programy a projekty tak, abychom vzbuzovali 
jejich zájem a probouzeli nadšení pro věc.  

Březen měsíc knihy je proto skvělou příležitostí, 
jak dětem knihovnu a knihy přiblížit. Pro děti byl 
tedy ve spolupráci s knihovnou uspořádán 
projektový den nazvaný KAMARÁDKA 
KNIHOVNA.  

V úterý 18. 3. dopoledne děti navštívily obecní 
knihovnu. Při příchodu do knihovny se seznámily 
s jejím prostředím, s možností výpůjček knih  

a deskových her. Děti se dozvěděly jaký je rozdíl 
mezi knihovnou a knihkupectvím, jaké druhy knih 
jsou v knihovně k dispozici (pro děti a dospělé). 
Prakticky si vyzkoušely půjčování a vrácení knih. 
Společně děti přišly na pravidla chování  
v knihovně a ke knihám. Společně si děti jejich 
oblíbené knihy prohlédly a obrázkové i přečetly. 
Paní knihovnice dětem vysvětlila, kdo píše knihy  
i to, kdo je ilustruje. Děti si vyzkoušely práci 
ilustrátora a ilustrovaly knihu o veselých 
zvířátkách nebo kouzelných květinách. Menší děti 
vyráběly záložky do knih. V době poledního 
odpočinku byla dětem předčítána kniha, kterou si 
v knihovně půjčili - SPOLKLA MĚ KNIHOVNA.  
Při odpoledních činnostech si děti vyráběly 
recyklovaný papír nebo poznávaly knihy podle 
ilustrací. Také si hrály na knihovnu  
a knihkupectví, kdy jim byly k dispozici knihy, 
které se v rámci projektu do mateřské školy 
pořídily a obohatily tak čtenářské koutky  
ve třídách. 

Teď můžeme jen doufat, že zájem o knihy dětem 
vydrží a přetrvá až do dospělosti. 

Klára Beranová
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Školní jídelna versus rodiče

Hranice jsou důležité. 

Pro děti jsou hranice jistým omezováním a je 
pravdou, že zrovna tomu se děti vyhýbají. I když 
se může zdát, že hranice jsou pro ně trestem, je 
třeba si uvědomit, že jim pomáhají získat 
zodpovědnost za jejich chování. 

Nastavením hranic: 

• se učí dítě, které chování je přijatelné a které ne 

• modifikuje se budoucí chování (Co se v mládí 
naučíš, ve stáří jako když najdeš. )  

• zapojuje se celá nervová soustava – vyhodnocuje 
nové zážitky a zkušenosti 

Nastavování hranic není o radikálním NE, ani  
o vyvolávání strachu, křiku a následných pocitech 
viny na straně rodiče. Hranice děti potřebují  
a jsou pro ně přímo žádoucí. Jsou k tomu 
zapotřebí dvě pravidla.  

1) Děti musí jasně vědět, co od nich my rodiče 
očekáváme. 

Někdy je těžké rozlišit rozdíl mezi tím, jestli jsou 
jen děti zrovna „ve svém světě“ a nebo záměrně 
neposlouchají. V tomto bodě je nutné vyhodnotit, 
jestli vůbec chápou, co od nich rodič očekává. 

Někdy může zase nastat pro dítě zcela nová 
situace, kdy nepozná, jestli jedná správně či ne. 

2) Jaké budou následky, pokud dítě dohodu 
poruší 

Je na rodičích, aby děti vedli nejen k 
zodpovědnosti za vlastní činy, ale i ke kuráži  
a samostatnosti. Tím přispějeme velmi výrazně  
k tomu, že z nich vyrostou zralí lidé, kteří se 
budou umět za sebe i druhé postavit a budou 
vědět, kde je jejich místo pod sluncem. 

Praktické rady při určování hranic: 

• mluvit klidným, trpělivým, avšak rázným hlasem 

• nenechat se ovlivnit citovým vydíráním, pláčem, 
křikem, ale dostát svému požadavku 

• je důležité, aby dítě vědělo, že i když udělalo 
něco špatně, stále je milované.                   
Potřebuje objetí, pusu nebo pohled z očí do očí .. 

• neříkat dítěti jen co nemůže, ale kompenzovat 
to jiným návrhem, přijatelným 

inspirováno knihou  
Henry Cloud a John Townsend: Děti a hranice 

Zpracovala Hana Sedláčková

Umíte dětem nastavit správné hranice?

Školní jídelny plní jistě významnou roli  
ve stravování dětí. Ale i když jídelna vaří pestře  
z kvalitních surovin, neznamená to, že se nám 
vždy vracejí prázdné talíře. Ještě významnější roli 
ve stravování a celkově ve zdravém životním stylu 
dětí hraje jistě rodina. Stravovací i pohybové 
návyky se budují už v raném věku.  

Důležitý je životní styl rodiny 
Každý člověk má jistě své stravovací preference, 
které se i mění. Někdo upřednostňuje více 
živočišnou stravu, někdo rostlinnou. To celkem 
není důležité, důležité je to, aby jídlo bylo 
nutričně vyvážené. V období puberty se můžou 
objevit vzhledem k vlivu reklam potravinářského 
průmyslu různé výkyvy a je nutné je občas  
z pohledu rodiče v rámci možností usměrňovat 
a mít trpělivost. Každopádně vliv rodiny na 

stravovací zvyklosti je v dětském věku zásadní  
a převážně platí to, jak jí rodič, jí i dítě. 

Důležitý je zkrátka životní styl rodiny.  

Nepodceňujme společné stravování doma 
Je určitě fajn najít si i během všedního dne čas  
na společné stolování, kdy se rodina sejde a u jídla 
si řekne, jak se ten den měli. Děti se často 
rozpovídají a rodiče se mohou dozvědět spoustu 
nových informací. A to je další plus společného 
rodinného jídla. Kromě zdravých stravovacích 
návyků i podpoření rodinných vazeb. Pokud 
člověk věnuje čas přípravě a plánování,  
s postupem času se z vaření a stolování stane jistě 
přirozená a příjemná záležitost. Základem je mít 
doma kvalitní bílkovinu v podobě masa, mléčných 
produktů, luštěnin a k tomu podávat přílohu pro 



          VRBECKÝ ZPRAVODAJ duben 2025    ...................

36

doplnění sacharidů. Nedílnou součástí každého 
jídla by měla být jistě zelenina buď v teplé podobě 
(v zimě doma upřednostňujeme vařenou  
či grilovanou ) nebo v podobě salátů, či pouze 
nakrájená. Barvy zeleniny jsou určitě pro děti 
lákavé, i když opět každý člověk může 
upřednostňovat jiné druhy a jinou podobu 
přípravy.  

V jídelně děti do jídla nenutíme, ale 
snažíme se pobízet k ochutnání 
Ve školní jídelně vidíme, jaké dítě je na pestrou 
stravu z domova zvyklé a jaké ne. Prázdné talíře se 
vrací pouze u pokrmů, jako je kuře na paprice, 
rajská omáčka či buchtičky s vanilkovým krémem . 
Když sleduji talíře strávníků při vracení, většinou 
jsou buď prázdné, či téměř plné. Převažují tyto 
extrémy. Proč se stává, že se děti jídla ani 
nedotknou, nebo se v něm pouze povrtají? Jak již 
bylo  zmíněno, důvodem může být to, že dítě není 
z domova na tuto stravu vůbec zvyklé. Určitě není 
dobré děti do jídla nutit,  
ale alespoň motivovat k ochutnání. Pokud malé 
děti v jídelně jídlo odmítají, naše paní učitelky  je 
jistě nenutí, pouze pobízejí, ať alespoň ochutnají.  

Jak může školní jídelna své strávníky 
motivovat? 
Školní jídelna by měla v rámci školy vytvářet 
příjemné sociální prostředí, kde strávník dostane 

kvalitní, nutričně vyvážený a dobře ochucený 
pokrm. I když je velmi důležitý přístup rodičů,  
i jídelna má svůj velký vliv na stravování dětí. 

Je důležité nezoufat, i když je to někdy 
těžké 
Je potřeba též podporovat kreativitu kuchařek, 
dnes už je téměř pravidlem, že se vzdělávají nejen 
vedoucí jídelen, ale i kuchařky. Práce ve školní 
jídelně je velmi fyzicky náročná a je občas 
frustrující, když kuchařky za svojí snahou vidí  
při vrácení téměř plné talíře, z kterých děti ani 
pořádně neochutnají.  

Malé krůčky jsou základem ke změně 
Nedílnou součástí kvalitní práce jídelny je také 
umění jít s dobou a nezůstávat na jednom místě. 
Jistě nejde jen o to, sestavit zdravý a vyvážený 
jídelníček, ale kupovat kvalitní potraviny, které 
umí kuchařky dobře připravit a dochutit. Přínosné 
je též obohacovat například klasické pokrmy  
o ingredience, které prospívají našemu tělu. Každá 
jídelna, kterou těší spokojení a zdraví strávníci, se 
nesmí hlavně bát a občasný „přešlap“ není důvod 
k panice a je to jen jeden z malých krůčků, které 
pomáhají k velkému cíli. Nejdůležitější je mít 
zkrátka „chuť“ do toho všeho jít!  

Zpracovala Markéta Svrčková, vedoucí ŠJ

SDRUŽENÍ RODIČŮ A PŘÁTEL ŠKOLY

Rodičovský ples s Vinaři Vrbice
V sobotu 1. 2. večer se v kulturním domě na Vrbici 
uskutečnil každoroční Rodičovský ples, který 
přilákal nejen rodiče, učitele a vinaře, ale také 
děti, které měly možnost ukázat svůj taneční 
talent.  

O zahájení večera se postrala polonéza, do které 
se zapojily děti ze základní školy. Tanec, který byl 
pečlivě nacvičen, přinesl nejen krásný vizuální 
zážitek, ale také ukázal úsilí a nadšení mladých 
tanečníků. Publikum nadšeně tleskalo a celé 
vystoupení bylo jedním z momentů, na které 
budou nejen děti a jejich rodiče dlouho 
vzpomínat. 

Během večera probíhala i tradiční tombola, která 
přilákala pozornost všech přítomných. Štěstí bylo 
snad nakloněno alespoň trochu všem. Dary  
do tomboly věnovali Vinaři Vrbice, rodiče, obec 
Vrbice, místní podnikatelé i jednotlivci, a tak byly 
ceny pestré a zajímavé.  

K tanci a poslechu po celý večer hrálo duo My dva 
– Pavel a Renata. Jejich pestrý hudební repertoár 
si získal srdce všech přítomných, kteří si užívali 
jak tradiční melodie, tak i moderní hity  
a po většinu večera, tak byl plný celý parket. 

Celkový výtěžek z akce byl rozdělen mezi 
mateřskou a základní školu, což podpoří 
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mimoškolní aktivity dětí a přispěje k organizaci 
různých akcí. Díky podpoře všech účastníků  
a organizátorů se ples stal skvělou zábavou  
pro všechny zúčastněné. 

Chtěla bych ještě jednou i zde na tomto místě 
poděkovat všem, kteří se aktivně zapojili  
do přípravy plesu, Vinařům Vrbice za víno  
na stoly, děvčatům z šatny a od vstupenek, 
rodičům za úklidu po plese. Dík patří také všem, 
kteří věnovali dary do tomboly, finanční příspěvek 
nebo třeba suroviny na sladké sólo.  

Také bych chtěla poděkovat za účast, protože 
příprava plesu je vždy náročná, a když je plný sál, 
lidí, kteří se baví, tak víme, že to má smysl.  

Bylo to skvělé a těšíme se na příští rok. Pište si  
do diářů 31. 1. 2026.

Zábava a kouzelná atmosféra v maskách
V neděli 23. 2. odpoledne se v sále kuturního domu 
uskutečnil dětský maškarní ples, který přilákal 
spoustu malých účastníků v nejrůznějších veselých 
kostýmech. Akce plná smíchu a tance byla nejen 
zábavným zážitkem, ale i příležitostí pro děti, aby 
ukázaly svou kreativitu a fantazii při výběru masek.  

Nechyběla promenáda v maskách, kde děti 
předvedly své kostýmy. Od princezen a pirátů  
po superhrdiny a zvířátka – všichni účastníci se 
pyšnili originálními a vtipnými převleky, které 
potěšily nejen rodiče, ale i ostatní děti. Každý 
maskovaný účastník se stal hvězdou zábavného 
odpoledne. 

O zábavu a program se postarali Víťův brácha  
a trojice skvělých budoucích paní učitelek: Adéla 
Bílková, Magdalena Grégrová a Sára Horáková.  
Za jejich nadšení a program bych jim opravdu 
chtěla velmi poděkovat. Pro nikoho není 
jednoduché stoupnout si na pódium, mluvit  
do mikrofonu a bavit děti. A za sebe můžu říct,  
že holkám se to moc povedlo. Holky pro děti 
nachystaly různé soutěže a hry, které všechny děti 
nadchly. Celé odpoledne probíhalo v radostném  
a veselém duchu, kdy si děti užívaly nejen tance,  
ale i malé soutěže. 

Děkujeme všem rodičům, dětem a organizátorům  
za vytvoření tak úžasné a kouzelné atmosféry. 
Těšíme se na další rok, který bude jistě opět plný 
skvělých kostýmů, tance a nezapomenutelných 
chvilek! 

Za SRPŠ Klára Beranová
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Základní škola Vrbice

Nácvik polonézy na rodičovský ples
Letošní nácvik polonézy byl v ohrožení. V pátém  
a čtvrtém ročníku není moc dětí, takže poskládat 
osm tanečních párů bylo nemožné - s menším 
množstvím tanečnic a tanečníků jsme až do letoška 
neměli zkušenost. Chyběli nám hlavně kluci. 
Nakonec se nám podařilo dát dohromady 5 párů  
a první lednový týden jsme se pustili v sále 
vrbeckého kulturního domu dvakrát týdně  
do nácviku. Byla to pro nás vyučující výzva. Měly 
jsme totiž pochybnosti při tvoření choreografie – 
nebude na parketu moc volného místa při tak malém 
množství dětí? Výsledek viděli všichni, co na plese  
1. února byli. Na písničku z pohádky Tajemství staré 
Bambitky 2 zatančily děti krásně i při tak malém 
množství tančících párů. Každá maminka nebo 
babička byla určitě na své tančící dítko patřičně hrdá 
a nechyběla ani slzička dojetí. Jsem ráda i za paní 

učitelku Petráskovou, že i při tak malém 
množství dětí se nám podařilo nácvik opět 
perfektně zvládnout. 

Mgr. Renata Horáková

Základní škola Vrbice děkuje: 

• paní Jarmile Vajbarové za ceny do tomboly na Dětském maškarním plese 

• panu Radku Bukovskému za fotky z Rodičovského plesu

Lyžařský kurz v Němčičkách

Jako odměnu těsně před pololetním vysvědčením děti „dostaly“ 
čtyřdenní lyžařský kurz v Němčičkách. Na prstech jedné ruky by 
šlo spočítat ty, které se na dny strávené na lyžích netěší.  
I bojácní začátečníci nakonec už druhý den sjížděli malý svážek 
beze strachu a s radostí na tváři. Ostřílení lyžaři zase 
zapracovali s pomocí lektorů na vybroušení svého stylu. Letos 
byl počet dětí nižší z důvodu předvánoční „neštovicové“ 
nadílky a oslabené imunity po nemoci. Ti, co se zúčastnit 
mohli, si to užili i přes nepřízeň počasí, kdy teploty začaly 
nemilosrdně stoupat a sníh z lyžařského areálu pomalu mizel. 
Byly to krásně prožité dny na čerstvém vzduchu, v pohybu  
a bez starostí… 

Mgr. Lenka Kočková
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JAK JSME LYŽOVALI V NĚMČIČKÁCH 
Práce žáků 1., 2. a 3. ročníku
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Páťáci na návštěvě v Kobylí

Dne 26. února se vrbečtí páťáci vydali  
na nezapomenutelnou návštěvu do Základní školy 
v Kobylí. Tento den byl plný zážitků, nových 
zkušeností a skvělé zábavy. Pro děti byla 
připravena pestrá nabídka aktivit, která jim 
umožnila nahlédnout do míst, kam přestoupí  
v novém školním roce. 

První část návštěvy byla zaměřena na informatiku. 
Páťáci se učili s roboty, které používají k výuce. 
Každý žák měl možnost si zkusit naprogramovat 
robota a sledovat, jak plní různé úkoly. Bylo vidět, 
jak se děti účastní práce s technikou a jak je to 
bavilo. 

Další na programu byla prohlídka školy. Děti se 
podívali do učeben výtvarné výchovy, chemie  
a fyziky. Seznámili se s chodem školy, a přitom 
stihli navštívit starší kamarády v jejich třídách.  
V učebně fyziky si vyzkoušeli různé pokusy,  
které byly velmi zajímavé a zábavné. 

Nakonec si pro ně žáci z deváté třídy přichystali 
překážkovou dráhu v tělocvičně, kterou poctivě 
všichni splnili. 

Dětem se v Kobylí moc líbilo a určitě se budou 
těšit na novou školu a mnohé zážitky, které tam 
za další čtyři roky prožijí. 
   

Lucie Grégrová

Jedeme do Němčiček

V pátek 21. března navštívily děti ze 2., 3. a 4. třídy 
základní školu v Němčičkách v rámci spolupráce 
mezi školami. Počasí bylo opravdu jarní a také 
program, který pro děti paní učitelky připravily,  
se týkal jara v přírodě. Čekal je kvíz jarních rostlin 
na tabletech, osmisměrky, křížovky a pexesa  
s jarní tématikou a jako bonus ještě pokus  
s obarvením sněženky potravinářským barvivem. 
Všechny úkoly plnily děti v jedné třídě spolu  
s němčičskými kamarády a jako odměnu dostávaly 
krásné skleněné kamínky. Nakonec si prošly celou 

školou, nahlédly i do mateřské školky a jídelny. 
Den utekl jako voda a z autobusu se pokračovalo 
rovnou na zasloužený oběd. 

Mgr. Lenka Kočková

Lego soutěž v ŠD

V únoru jsme vyhlásili ve školní družině soutěž  
o nejoriginálnější stavbu z lega. Do soutěže se 
zapojili jednotlivci i skupiny. Soutěžní výtvory 
mohly mít jakoukoliv podobu. Největší roli hrála 

samotná fantazie. Děti vymyslely různé domy, 
domečky, židle a stolečky. Jednou z originálních 
nápadů byla čínská pagoda. Myslím, že se to 
všem dětem moc povedlo. Vítězové byli všichni. 
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1. místo: Dům (Stanislav Bukovský, Sebastian 
Langer, Martin Otýpka, Václav Sůkal) 

2. místo: Pagoda  (Karolína Valová) 

3. místo: Mini domečky  
(Laura Lanžhotská, Dora Machovská)

Vyučování v maskách
Masopustní zvyky si připomínáme každý rok a tak ani letos 
nemohlo vyučování v maskách chybět. Už od rána se  
ve škole rojily princezny, policisté, fotbalisté, čarodějky  
a spousty dalších maškar. Až se všichni naučili, co jim 
čarodějnice (čtěte paní učitelky) připravily, sešli jsme se  
v tělocvičně. Tam nás čekalo představení masek, hry  
a diskotéka. Den si děti náramně užily a roj masek 
pokračoval i do družiny.  

Mgr. Markéta Petrásková

POPIS VE 2. ROČNÍKU

Druháci si vylosovali spolužáka, kterého měli popsat. Poté si popisy vzájemně četli a každý se měl poznat. 
Děti se mezi sebou dokázaly hezky vystihnout:

Kája je hezká holka. Je malinká a šikovná. Dobře 
se učí. Ráda plave a čte. Cvičí jógu. 

Vítek o Karolíně 
    

Má rád lenochody. Má blonďato-hnědé vlasy. Rád 
píše ve škole tužkou. Nosí brýle. Někdy je lenoch. 
Má rád vybíjenou. 

Monika o Luďkovi 
    

Má světle hnědé vlasy. Má ráda dědolesky. Má 
modré oči. Má stříbrné náušnice. A nenosí 
rozpuštěné vlasy. 

Karolína o Editě 

Je velká a kamarádská. Má blonďaté vlasy. Je 
hodná a pomáhá. Někdy hodně skotačí. Ráda 
zpívá a mlsá. Má ráda modrou barvu. 

Edita o Emilce 

Pořád zpívá a sportuje. Je vysoký. A má černé 
vlasy. Je někdy srandovní. Má modré oči. A je 
kamarádský. A někdy si neobouvá pořádně boty. 
Rád si pinká s balónkem. Umí dobře hrát florbal. 
A nemá rád miminka. Má rád hokej. Má 
asistentku. A ptá se, co skoro všecko znamená.  

Emilka o Vítkovi 

Bc. Monika Šafránková
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PLANETY 
projekt z hodiny přírodovědy v 5. ročníku
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Vrbecké stopy v ZŠ Kobylí...
Mám vždy radost, když se podívám do kobylského zpravodaje Kobylí Dědina a vidím v něm příspěvky  
od Vrbečáků. Naposledy jsem se dívala do prosincového čísla a objevila v něm příspěvky, o které se ráda 
podělím a věřím, že jejich zveřejnění ve Vrbeckém zpravodaji udělá radost i samotným autorům... 

Mgr. Renata Horáková, ředitelka vrbecké školy 

Štěstí je krásná věc... 
…si každý představuje jinak. Třeba takový člověk  
v Africe. Pro něj je štěstí, když má co jíst a pít. 
Kdežto průměrný člověk u nás považuje jídlo a pití 
za samozřejmost. U nás také pro většinu lidí štěstí 
znamená mít peníze, za které si může koupit vše, 
co potřebují. Já si ale myslím, že ani peníze 
člověka neudělají šťastného. Štěstí, to je pro mě 
rodina, kde se cítím bezpečně. Kamarádi, se 
kterými můžu trávit volné chvíle. A večer mít kde 
ulehnout. To je štěstí. 

Václav Nahodil 
…největší pro mě je, že mám skvělou rodinu. 
Trávíme spolu několik hodin denně a užíváme si 
společné chvíle, když jedeme na výlet anebo 
jenom sedíme u televize a povídáme si a smějeme 

se. Nebo když spíme s bráchou a sestrou  
u babičky a hrajeme deskové hry. Další skvělý 
pocit zažívám, když dám někomu dárek a vidím, 
že je šťastný. To mě vždy zahřeje u srdíčka a mám 
lepší den. Ten mám taky, když dostanu dárek já, 
třeba jenom obrázek od mé pětileté sestry. Štěstí 
je, když jsou všichni z rodiny zdraví, máme dobré 
kamarády, dovedeme se radovat z každé 
maličkosti. A když se nám něco nepovede, 
neděláme si z toho těžkou hlavu a nebojíme se 
zkusit to znovu. 

Jakub Hublík 

…je to, když třeba někomu uděláme radost. Když 
chci někomu udělat radost já, tak mu něco dám, 
nebo mu s něčím pomůžu. Většinou pomáhám 
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babičce s věcmi, které už nedokáže udělat, a ji to 
vždy potěší. Já mám zase radost, když v zimě 
začne sněžit nebo mrznout a můžu si zabruslit  
na zamrzlém rybníku. 

David Vajbar 
Často si nevážíme věcí, které máme, srovnáváme 
se s každým, komu závidíme, a potom jsme 
nespokojení. Některým lidem však stačí málo, 
např. když je ve škole nebo v práci někdo 
pochválí. Tím jsou šťastní a usměvaví. I my sami 
roznášíme nějakým způsobem štěstí. Občas se 
nám podaří někoho rozveselit, pomoct mu. 
Každý, kdo někomu zlepšil den, je pak šťastnější 
než ten obdarovaný. 

Adéla Pavlů 

Co je štěstí, dnes zjistíme, 
a také všechny ujistíme, 
že štěstí můžeš brát, 
ale také všem ho dát. 
Když ti neujede bus, 
když máš velký zlata kus, 
když ti přítel pomůže, 
když nepřítel nic nezmůže. 
Štěstí, to i rozdat můžeš, 
když vozíčkáři pomůžeš, 
když babičku pustíš si sednout 
a přítele nenecháš padnout. 
Štěstí by měl každý mít 
a s každým se rozdělit. 

Šimon Havelka

Deváťáci na Maltě
V pátek 18. října jsme se vydali na dlouhou cestu 
směr Malta. Odlétali jsme z vídeňského letiště. 
Po dvou hodinách čekání a stejné době letu jsme 
konečně dorazili na místo - do Valletty. Když 
jsme si vyzvedli kufry, auto nás rozvezlo k našim 
rodinám. Naší rodinou byla paní Doreen. Celý 
pobyt na Maltě jsme jezdili za památkami. 
Bohužel Modrá laguna nebyla tak čistá, jak  
na fotkách, jídlo předražené, všude moc lidí, 
takže jsem si to moc neužil. Naopak škola 
Clubclass pro lidi, kteří se specificky chtějí naučit 
anglicky, byla skvělá. Byl jsem zařazen do 
kategorie B1, tím pádem anglicky dokáži 
komunikovat srozumitelně, psát větší dopisy  
a menší dokumenty, číst pokročilejší věty s tím, 
že dokážu vysvětlit, co znamenají. Se mnou byli 
ve třídě 4 Brazilci, 2 Kolumbijci a 4 Češi. Mezi 
spolužáky ve věku v rozmezí 14-30 let jsem byl 
nejmladší, ale komunikovalo se s nimi lehce  
a krásně. Naší učitelkou byla Tina, původem  
z Anglie. Její styl učení byl úžasný. Dokázala nám 
vysvětlit věci srozumitelně, občas řekla vtípek, 
měla velkou trpělivost. Škola se mi na Maltě 
líbila nejvíce. Ta atmosféra, když vejdeš  
do učebny a všichni tě s úsměvem pozdraví… 
Bohužel jsme měli školu jen tři dny. Jestli budete 
mít možnost, na Maltu určitě leťte. Bude se vám 
tam líbit. 

Filip Hošek 
Na pátek 18. října jsme se všichni těšili snad už 
od osmé třídy. Věděli jsme jedno: bude to stát  

za to. Jeli jsme totiž na Maltu. Nebo jak jsme si 
říkali mezi sebou - JEDEME NA BETÓNEK. Musím 
říct, že to bylo super. Všem se na Maltě líbilo 
něco jiného. Holkám památky a kluci a těm zase 
holky a jídlo (ne že by neměli víckrát jídlo  
z McDonaldu než to místní…). Kdybych nebyla  
na Betónku, ani bych nevěřila, že dokážu mluvit 
anglicky tak plynule, a někdy dokonce i bez chyb. 
Nedokázala bych si představit, jak pěkné je to 
místo, s mnoha památkami a starými městy, 
které mají svoje kouzlo a do kterých bych se 
určitě ještě ráda podívala znovu. I škola mě tam 
docela bavila, ono to učení v angličtině byla 
úplně nová zkušenost, se kterou si musíte 
poradit, protože česky vám nikdo nic nevysvětlí. 
Nejlepší ale podle mě bylo, jak jsme se všichni 
bavili se všemi a že nenastaly žádné problémy, 
které by nám pobyt zkazily. Byl to asi ten nejlepší 
týden, jaký zažijeme za celou devítku. Všichni  
na něj máme hromadu vzpomínek. A hlavně, 
tolik fotek na Instagram jsem ještě nikdy nedala. 
Týden bez školy, nová zkušenost - úžasný 
zážitek! 

Tereza Vyhňáková 
Naše škola nás vzala na týdenní pobyt na Maltě. 
Je to ostrov, na kterém je jazyková škola, která 
nese název Clubclass. Tenhle pobyt mi nejen 
zlepšil angličtinu, ale taky jsem mohla vidět, jak 
to funguje a vypadá v jiném státě. Pro některé 
spolužáky bylo učení ve škole čisté utrpení, ale 
pro mě to byla zábava. Byli tam lidé z různých 
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zemí (např. z Brazílie, Japonska, Francie) a také 
různých věkových kategorií. Když jsem do třídy 
vešla poprvé, ovládl mě pocit nejistoty, protože 
bych předpokládala, že starší lidé budou mít 
mnohem lepší angličtinu než já. Ale opak byl 
pravdou. Všichni v té třídě jsme uměli anglicky 
podobně špatně. Po vyučování jsme jezdívali vždy 
někam na výlet. Mohla jsem se tak dozvědět něco  
o minulosti Malty nebo poznat jejich architekturu. 
Navštívili jsme hlavní město Vallettu, Mdinu 
-takzvané tiché město, rybářské městečko 
Marsaxlokk a pláž Golden Bay. Našla jsem si díky 
tomuhle pobytu spoustu nových přátel z různých 
koutů světa. Taky jsem konečně pochopila, jak 
fungují v angličtině časy a naučila se nějaká nová 
slovíčka. Doporučuji to vyzkoušet každému, alespoň 
na ten týden. Je to dobrá zkušenost. Já bych tam 
nejraději zůstala ještě měsíc. Pokud budu mít 
příležitost, pojedu studovat angličtinu znova. 

Eliška Raidová 
Nejlepší na Maltě bylo, když jsme chodili  
po městech a po plážích, nebo se koupali v moři, 
třeba v Modré laguně nebo v Golden Bay. Ale nejvíc 
jsem si to užil ohledně jídla v Marsaxlokku, kde 
jsem si v restauraci dal pizzu Margaritu speciál,  
a přísahám, že lepší pizzu jsem v životě neměl! 

Daniel Bukovský
Díky pobytu na Maltě... 
…jsem nasbírala spoustu nových vzpomínek  
a naučila se nové věci v angličtině. Začalo to už 
cestou - někdo letěl poprvé, někdo se bál, jiní si to 
užívali. S kamarádkou Emou jsme byly ubytované  
u milé paní, kde jsme měly pokoj celý vymalovaný 
křiklavě modrou barvou. Překvapilo nás, že strop 
takový nebyl, protože stejně modré bylo i povlečení 
a prostěradla na našich polorozpadlých postelích. 
Jinak se nám tam líbilo, dokonce i červený ubrus  
v našem pokoji. Aspoň nebyl modrý… Mně se nejvíc 
z celého pobytu líbila písečná pláž. Třikrát jsme 
také navštívili školu, kde jsme mluvili pouze 
anglicky. Já jsem byla sice ve dvojici se Slovákem, 
ale paní učitelka Lara by nás určitě slyšela, 
kdybychom používali naše mateřské jazyky… Celá 
škola byla zábava, stejně tak i pobyt v rodinách  
a výlety. Kdybych mohla, zůstala bych tam další 
měsíc. Byl to nezapomenutelný výlet. 

Barbora Blahová 
… jsem získala nové zkušenosti s mluvením s 
rodilými mluvčími a také spoustu skvělých zážitků. 
Do školy jsme šli až v pondělí. Den po příletu jsme 
šli na pláž Golden Bay. V neděli jsme navštívili Blue 

lagoon. Moc se mi tam líbilo. První den školy jsme 
byli rozřazeni do různých skupin podle naší 
jazykové úrovně. Ve třídě nás první den bylo devět. 
Začali jsme tím, že jsme se seznámili. Poté jsme se 
rozdělili do dvojic, byla jsem s jednou milou paní  
z Brazílie. Samozřejmě jsme mluvily anglicky. 
Docela mě překvapilo, že jsme si rozuměly. Museli 
jsme popisovat různé věci, např. sendvič, 
čokoládu, láhev s vodou, náramek apod. My jsme 
si vybraly vodu a čokoládu a poradily jsme si s tím 
jak Bořek Stavitel se stavěním. Po obědě jsme se 
rozdělili na dvě skupiny, takže v každé bylo  
10 osob. Jedna lekce trvala 2 hodiny. Pak ještě  
do třídy dorazili 2 noví lidé - Venezuelan  
a Kolumbijec. Já jsem pracovala s tím z Venezuely 
a taky jsme se skvěle pobavili. 

Ema Grégrová 
… jsem získala hodně nových vědomostí, 
zkušeností a také kamarádů. První den po příjezdu 
jsme byli ubytováni v rodinách, ve kterých jsme 
měli každý svůj režim. Paní, která nás měla na 
starost, byla velice laskavá a příjemná, snažila se 
nám vše ulehčit, abychom se cítili jako doma. 
První den jsme vyrazili všichni na pláž Golden 
Bay, která byla čistá a pěkná. Mohli jsme se 
dokonce i vykoupat, ale na mě byla voda příliš 
studená, takže jsem se moc nekoupala. Přesto se 
mi tam líbilo. 

Natálie Kouřilová 
… jsem si měla příležitost povídat si s lidmi  
z mnoha různých zemí. Někdy to byla opravdu 
zábava. Získala jsem dost nových zkušeností, ale 
hlavně jsme se začali více bavit s celou třídou.  
V pondělí už jsme šli do školy, kde nás rozdělili  
do tříd. Byla jsem v základní skupině i se svými 
kamarády. Nejlepší na tom bylo, že jsme si mohli 
popovídat i s Brazilci. 

Anna Mikulicová 
… jsem bohatší o nové zkušenosti a nečekané 
zážitky. Nikdy by mě ani nenapadlo, že bych se 
školou mohla letět někam tak daleko do ciziny.  
S kamarádkou jsme bydlely u starší paní. Byla moc 
milá a při večeřích (bohatých a dobrých) si s námi 
vždycky hodně povídala. Ve škole jsem potkala lidi 
z různých končin světa, bylo zajímavé si s nimi 
povídat o jejich zemích a kultuře. Jsem ráda,  
že jsem si zkusila být v cizině a odkázána  
na angličtinu.  Myslím, že nás tento výlet jako 
třídu velmi sblížil a jsem vděčná, že jsem měla tu 
možnost na Maltu letět. 

Doubravka Kočková 
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Úmrtí 

Marie Popovská 
Ludmila Polášková 
Václav Knápek 
Ondřejka Pavloušková

Společenská kronika        
1. 12. 2024 - 28. 2. 2025

Své podněty a příspěvky do dalšího čísla posílejte na mail: vrbeckyzpravodaj@gmail.com. 
Další číslo Vrbeckého zpravodaje vyjde v srpnu 2025.

Narození 

Viktor Válek 
Nela Válková 
Olívie Buchtová

KULTURNÍ AKCE NA VRBICI

Hodnocení vín 

Výstava vín 

Putování po Modrých Horách 

Slet čarodějnic 

Z kopca do kopca 

Den matek 

Den dětí 

Vrbecká dědina 

Farní den 

Sklepy pod hvězdami 

Eště byly 4 týdně do hodú 

Mše sv. Anny + žehnání 
zvonu 

Stavění máje 

Krojované hody 

Dýňobraní – termín bude ještě vybrán6.4. 2025 

12.4. 2025 

26.4. 2025 

30.4. 2025 

10.5. 2025 

18.5. 2025 

1.6. 2025 

7. 6.  2025 

8. 6.  2025  

19.7. 2025 

25.7. 2025 

26.7. 2025  

22.8. 2025  

24. - 26.8. 2025

Zarážení hory – termín bude ještě vybrán 

31.8. 2025      Dětské hodečky 

6. 9.  2025      Putování za burčákem

12.10. 2025 

28.10. 2025 

8. 11. 2025 

22.11. 2025  

30.11. 2025  

10.12. 2025  

18.12. 2025  

27.12. 2025

Den seniorů 

Velké říjnové setkání rodin 

Po stopách opičky Emilky 
za mladým vínem 

Předadventní koncert 
Kamínku 

Rozsvěcení vánočního    
stromu a jarmark 

Česko zpívá koledy  
a Vánoční besídka 

Koncert Štěpánských 
koledníků 

Žehnání mladých vín
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Realizace: funprint.eu

Tříkrálový koncert - Levandula Postní duchovní obnova s Karlem Satoriou

Krojový ples Krojový ples - Moravská beseda

Ostatky Ostatky - Pod šable
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